
رهبر انقلاب در مراسم سالانه مولودی خوانی 
ولادت حضرت فاطمه  )س(:

بدگویی و بدزبانی
در جامعه باید جمع شود

مرکز آمار ایران اعلام کرد:

نرخ تورم تولیدکننده 
بخش برق ۲۹.۳ درصد

بر اساس اعلام مرکز آمار تورم تولیدکننده بخش برق 
افزایش 10 واحدی داشته، حالا شاید مردم کمتر کمبود 
برق را در زندگی خود لمس کنند، اما به نظر می رسد 
سوخت  وضعیت  به  توجه  با  همچنان  موضوع  این 

نیروگاه ها و تولید برق به قوت خود باقی است.

 سازه های آبی شوشتر هنوز ترمیم نشده است

کسی ترک های
 »میزان« را ندید

فرماندار شوشتر: بازسازی نشدن بند میزان 
و وقوع سیلاب، ممکن است یونسکو را هم 

به شوشتر بکشاند

زخمی که سیل بهار 98 به سازه های آبی شوشتر زد، 
بند  بزرگ  سیلاب  آن  در  است.  نشده  درمان  هنوز 
میزان شکست و ترک های عمیقی بر سازه جهانی 

نشست.

 رئیس جمهوری خطاب به آمریکایی ها:

حسن نیت ببینیم
حسن نیت نشان می دهیم

رئیس جمهور خطاب به جامعه جهانی تاکید کرد: هیچ 
بندی از برجام عوض نخواهد شد و هیچ فردی هم به 

برجام اضافه نخواهد شد.

تعمیر ایستگاه های سنجش هوا معطل پول
  مدیرکل دفتر پایش فراگیر سازمان حفاظت از محیط زیست: اعتبار ایستگاه ها برای سرویس و نگهداری است و نه تعمیرشان 

 در روز آلوده اصفهان دستگاه های اندازه گیری خاموش شدند 

محققان می گویند افزایش سطح دریاها سریع تر و بیشتر از پیش بینی ها است

افزایش سطح دریاهاافزایش سطح دریاها
هولناک تر از تصور ماهولناک تر از تصور ما
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چارسوق

میراث خبر

را  ایرانی  نفتکش  توقیف  حکم  آمریکا،  جدید  دولت  دادگستری  وزیر 
تأیید کرد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، وزیر دادگستری آمریکا، 
حکم توقیف نفتکش ایران را تأیید کرد. بر اساس بیانیه ای که در پایگاه 
»تمامی  است که  آمده  شده،  منتشر  آمریکا  دادگستری  وزارت  رسمی 
لیبریا حرکت می کرد،  پرچم  با  در کشتی »آشیلاس« که  نفت موجود 
 بر اساس قانون مبارزه با تروریسم آمریکا تحت مصادره قرار می گیرد.«
در بیانیه وزارت دادگستری ادعا شده است: »شرکت کنندگان در این طرح 
با استفاده از انتقال کشتی به کشتی، اسناد جعلی و سایر روش ها سعی در 
پنهان کردن مبداء محموله نفت داشتند و بارنامه ای جعلی برای فریب مالکان 

آشیلاس با هدف انجام بارگیری 
دادند.« ارائه  نظر  مورد   نفت 
خبرگزاری  است  گفتنی 
آمریکایی بلومبرگ اخیرا گزارش 
یونانی  مالک  شرکت  بود  داده 
فکر  ابتدا  آشیلاس  کشتی 
می کرد این محصول متعلق به 
عراق است، اما بعد این احتمال 
را با مقام های آمریکا مطرح کرد 
که ناخودآگاه نفت خام ایران را 

است. تحویل گرفته 

بازیکن سابق تیم فوتبال پرسپولیس و تیم ملی در پی ابتلا به کرونا، دار فانی 
را وداع گفت. به گزارش ایسنا، علی انصاریان که از ابتدای بهمن در پی ابتلا 
به کرونا در بیمارستان فرهیختگان تهران بستری بود، مغلوب این بیماری 
شد و جان به جان آفرین تسلیم کرد. انصاریان متولد 1۳۵۶ بود و فوتبال 
حرفه ای را از سال 1۳۶9 با عضویت در تیم جوانان پیام تهران آغاز کرد. بانک 
سپه، بانک ملی و فجر سپاسی دیگر تیم هایی بودند که علی انصاریان در رده 
جوانان در آنها بازی کرد در ادامه به تیم بزرگسالان فجرسپاسی ملحق شد 
تا فوتبالش را حرفه ای تر ادامه دهد. او سال 1۳۷۷ پیراهن پرسپولیس را 
 بر تن کرد و در 88 بازی ۶ بار تواست برای سرخ های پایتخت گلزنی کند.
به  ایران  فوتبال  تیم ملی  برای  بار هم  ایران ۶  فوتبال  آشنای  نام  مدافع 

میدان رفت و برای این تیم افتخار 
آفرینی کرد. علی انصاریان در بعد 
عرصه  وارد  فوتبالش،  پایان  از 
از  که  انصاریان  شد.  بازیگری 
هفته گذشته به دلیل درگیری با 
بیمارستان  در  بیماری کووید-19 
سه شنبه  روز  از  شد  بستری 
وضعیت ناپایداری داشت و افت 
درگیری  همچنین  و  اکسیژن 
شدید ریه هایش با این ویروس 
در نهایت باعث درگذشت او شد.

تأیید حکم توقیف نفتکش ایران
  از سوی وزیر دادگستری آمریکا

 علی انصاریان درگذشت
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اداره کل راه و شهرسازی استان کرمان

نوبت اولفراخوان مشاوره

اداره کل راه و شهرسازی استان کرمان نام
کرمان- بلوار شهید صدوقی – روبه روی سه راه فارابی- کد پستی 7617899596 – شناسه ملی کارفرما

14000275775 نشانی

برآورد )RFP( درخواست پیشنهاد + )RFQ( استعلام ارزیابی کیفی
مبانی مبلغ)ریال( مدت) روز( موضوع شماره فراخوان روش انتخاب

 براساس بخشنامه
شماره 99/142014
مورخ 1399/03/31 5/678/506/800 180

}993281{ تهیه 
نقشه پایه طرح 

توسعه و عمران شهر 
بافت

2099003501000122 مشاور بر اساس تعرفه

www.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیکی دولت محل
دریافت اسناد

از تاریخ نشرآخرین آگهی به مدت حداکثر یک هفته مهلت
www.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیکی دولت محل

تحویل پیشنهاد ها
مهلت از آخرین روز مهلت دریافت اسناد خرید خدمات مشاوره، به مدت 10 روز

www.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیکی دولت محل
گشایش پیشنهادها

طبق اسناد خرید خدمات مشاوره مهلت

روح الله خدیشی - مدیر مسئول روزنامه پیام ما

جناب آقای مهندس ابوذر حلوایی پورجناب آقای مهندس ابوذر حلوایی پور
مدیر محترم  روابط عمومی شرکت  گل گهر 

 انتصــاب شایســته جنابعالــی را به عنــوان مدیریــت روابــط عمومــی و امــور بین الملــل شــرکت معدنــی و 
صنعتــی گل گهــر را تبریــک عــرض مــی نمایــم.  امیــد اســت در پرتــو الطــاف حضــرت حــق، همچون 

گذشــته موفــق و پیروز باشــید.

آگهي تجديد مزايده عمومي 
 اجاره شماره ۵۰99۰۰۳2۰۵۰۰۰۰21    )شماره 99-21(

* موضــوع مزايــده: آگهــي تجديــد مزايــده عمومــي اجــاره يــك بــاب جايــگاه CNG واقــع در محوركنارگــذر غربــي يــزد – جنــب پايانــه بــار يــزد 
بــه صــورت اجــاره بــدون اخــذ ســرقفلي

*  زمان انتشار در سايت :  از ساعت 08:00 روز سه شنبه مورخ  1399/11/14 درسامانه ستاد به نشاني http://setadiran.ir  مي باشد.
*  مهلت  ومحل  دريافت  اسناد :  تا ساعت 12:00 روز دوشنبه مورخ 1399/11/27  درسامانه ستاد به نشاني http://setadiran.ir  مي باشد.

*  مهلــت و محــل تحويــل پيشــنهادها:  تــا ســاعت 10:00 روزســه شــنبه مــورخ  1399/11/28 همــراه بــا تحويــل اصــل فيــش بارگــذاري شــده 
در ســامانه ســتاد بــه دبيرخانــه حراســت اداره كل راهــداري و حمــل و نقــل جــاده اي اســتان يــزد.

* ميــزان ســپرده شــركت درمزايــده : مزايــده اجــاره عمومــي اجــاره يــك بــاب جايــگاه CNG واقــع در محوركنارگــذر غربــي – جنــب پايانــه 
بــار يــزد بــه مبلــغ 82.800.000 ريــال بصــورت فيــش بانكــي جداگانــه، واريــزي بحســاب بانــك مركــزي بــه شــماره 4001063706373510  نــزد 

بانــك مركــزي يــا بصــورت ضمانتنامــه بانكــي.
*  ســاعت ، روز و محــل بازگشــائي پيشــنهادها : ســاعت 10:00 روز چهارشــنبه مــورخ  1399/11/29  اداره كل راهــداري و حمل و نقــل جاده اي

 استان يزد.
 http://setadiran.ir  جهت كسب اطلاعات بيشتر رجوع شود به سايت

نوبت دوم

ری وحمل ونقل جاده ای سازمان راهدا
ری وحمل ونقل جاده ای استان یزد اداره كل راهدا

نوبت دوم
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رییس دفتر رییس جمهور از اقدام مجلس در رد 
کلیات لایحه بودجه 1۴00 تشکر کرد چراکه به گفته 
او کمیسیون تلفیق شاکله لایحه بودجه را به هم 
زده بود. به گزارش ایسنا، محمود واعظی در حاشیه 
خبرنگاران  جمع  در  دولت  هیئت  دیروز  جلسه 
گفت: »مسأله لایحه بودجه امسال با سال های 
گذشته خیلی تفاوت داشت، زیرا از همان روز اول 
در 1۳ و 1۴ بهمن که بودجه را تقدیم کردیم، یک 
بودجه شروع شد.« برای  تبلیغاتی گسترده   کار 

است که  کارشناسی  یک کار  »بودجه  افزود:  او 
باید متخصصین بنشینند و بررسی کنند و هیچ 
احتیاجی نیست قبل از تصمیم گیری آنقدر تهمت 
بسیار  حرف  شده  فروپاشی  باعث  اینکه  بزنند. 
نامناسبی است. از طرف دیگر بارها اعلام کردیم 
اینکه بر زندگی مردم و  موضوع بودجه علاوه بر 
تجار ارتباط دارد تا قبل از تصمیم گیری این قدر کار 
تبلیغاتی و روانی روی آن انجام نشود.« رییس 
»مجلس  کرد:  تصریح  رییس جمهوری  دفتر 
بودجه  نباید  می کرد که  ادعاهایی که  خلاف  بر 

رانتی شود خودشان واردات ماشین لوکس را از 
 مناطق آزاد، آزاد کردند؛ این خودش رانت است.«

را حدود  بسته شد  »بودجه ای که  واعظی گفت: 
در  دادند  افزایش  تومان  میلیارد  1۳0-1۴0هزار 
بودجه خیلی  این  اول می گفتند  روز  صورتی که 
است.« شده  بسته  بالا  سال گذشته  به   نسبت 

او افزود: »از طرفی دیگر هزینه هایی را اعلام کردند 
دولت  برای  و خیلی  بدهد  دولت  باید  که حتماً 
مشکل بود و اگر همان چیزی که در کمیسیون 
تلفیق آمده بود و در مجلس اصلاح نمی شد اجرای 
بود.« مخالف  آن  با  هم  دولت  بود  مشکل   آن 

دولت  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  واعظی 
چقدر حاضر به اعمال تغییرات در بودجه است، 
باشد  منطقی  اصلاحات  جایی که  تا  »ما  گفت: 
ولی جایی  داریم  قبول  را  نظرات مجلس  حتماً 
هیچ  پیشنهادهایشان  برای  هم  خودشان  که 
یا  باشند  نداشته  درستی  محاسبات  و  استدلال 
اینکه بخواهند شاکله بودجه را به هم بزنند قبول 
نداریم.« رییس دفتر رییس جمهوری گفت: »به 

روزانه ۲  عنوان مثال ما می گوییم که می توانیم 
میلیون و ۳00 هزار بشکه نفت بفروشیم نمی دانم 
به چه دلیلی اصرار دارند که این را 1.۵ میلیون 
بکنند. یا اینکه ما اصرار داریم علامتی که در خارج 
عادی  را  کشور  شرایط  می شود  منتشر  بودجه 
نشان دهیم. نمی دانم چرا اصرار دارند که علامت 

شود.« داده  دیگری 

 رییس دفتر رییس جمهور:
 از  رد لایحه بودجه 1400 تشکر می کنم
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توافق  »برای این  گفت:  رئیس جمهوری 
به این  تا  مذاکره شده  و  فعالیت  سال ها 
توافق رسیده اند، این توافق چیزی نیست 
باشد.  آمده  دست  به  سادگی  به  که 
و  اهلا  بیایند،  توافق  به  می خواهند  اگر 
اهلا و سهلا  نمی خواهند هم  اگر  و  سهلا 
حال  هر  به  زندگی شان؛  دنبال  بروند 
به  می دهیم.  انجام  را  خودمان  کار  ما 
والمسلمین  حجت الاسلام  گزارش ایسنا، 
هیات  جلسه  در  دیروز  روحانی  حسن 
است که  این  ما   »احساس  دولت گفت: 
افکار دنیا و سیاستمداران جهان و حتی 
سیاستمداران در خود آمریکا معتقدند که 
برجام می تواند برای امنیت، صلح و پیوند 
جامعه و تعامل کشورها مفید باشد و ما 
پیش  و  می کنیم  مبنا حرکت  بر این  هم 

می رویم.«
آمریکایی ها  به  خطاب  رئیس جمهوری 
ببینیم،  نیتی  حسن  هرگونه  »ما  گفت: 
پاسخش حسن نیت است. هرگونه اقدام 
در مقام عمل ببینیم، پاسخش اقدام در 
مقام عمل است و اگر تعهد کامل ببینیم، از 

طرف ما هم تعهد کامل خواهد بود.«
اگر  که  می گویند  خصوصی  جلسات  در 

بود بهتر  می ماند  ترامپ 
روحانی در بخش دیگری از صحبت های 
و  مردم  سه گانه،  قوای  به  خطاب  خود 
رسانه ها گفت: الان شرایط نباید  این گونه 
باشد که سردارانی در میدان جنگ در برابر 
دشمن باشند و خدای نکرده عده ای بروند 
سنگر  سرداران  این  علیه  دشمن  پشت 

بگیرند.« او ادامه داد: »بعضی ها ناراحت 
هستند که ترامپ سرنگون شده است. حالا 
عمومی نمی گویند اما در جلسات خصوصی 
می گویند که اگر ترامپ می ماند بهتر بود... 
از  بزرگی  بخش  که  می بینند  بعضی ها 
مشکلات کشور به خاطر تحریم هاست اما 
یک کلمه راجع به آمریکا حرف نمی زنند. 
بودن  آمریکایی  ضد  مدعی  بعضی ها که 
هم هستند، حتی یک فحش به آمریکا 
نمی دهند؛ چرا که به نظرشان فحش ویژه 
دولت و مخصوص شخص رئیس جمهور 
است که باید به او فحش بدهند و توهین 

کنند.«

 اگر مصوبه کمیسیون تلفیق 
تصویب می شد آثارش خطرناک بود

روحانی در بخش دیگری از سخنانش به 
موضوع لایحه بودجه اشاره کرد و گفت: »ما 
اقتصادی  این که فشار  با همه توان برای 
تلاش هستیم...  در حال  نشود  مضاعف 
شما ببینید در  این دو ماه چقدر وقت صرف 
بودجه  برای  مجلس  و  دولت  و  کردیم 
تلاش کردند اما در نهایت حاصل جمع آن 

صفر شد و همه چیز روی هوا رفت.«
در  آنچه  به  اشاره  با  جمهور  رئیس 
افتاد،  اتفاق  اسلامی  شورای  مجلس 
بهترین  توان،  حد  »در  دولت  گفت که 
مجلس کرد:  تقدیم  و  تهیه  را  بودجه« 
بودجه طی  روند  بود که  ما  این  »توقع 
نمایندگان  حق  البته  شود.  تصویب  و 
است که بودجه ای را تصویب یا رد کنند 
و ما نمی توانیم به آن ها بگوییم چه کار 

کنند.«
ماه  دو  در  روحانی گفت که  حال  این  با 
گذشته »حرف هایی زده شد و مصاحبه ها 
تخریب هایی  و  شد  داده  وعده هایی  و 
نبود.  ما  انتظار  مورد  که  گرفت«  صورت 
ارزش  بردن  بالا  ما  »هدف  داد:  ادامه  او 
دلار  آینده  سال  در  اگر  بود که  ملی  پول 
1۲ هزار یا 1۶ هزار تومان شد، بودجه ما 
لنگ نشود. اگر بودجه را بر مبنای ارز 1۷ 
هزار و ۵00 تومانی ببندیم و ارز پایین بیاید 
می خواهی چه کار کنی؟ « حسن روحانی 
گواه  را  »خدا  گفت:  سخنانش  ادامه  در 
و  این مدت  در   ما  تلاش  تمام  می گیرم 
در یکسال گذشته  این بوده که به دو آرزو 
برابر  از یک طرف در  برسیم؛ کشوری که 
کرونا و از یک طرف در برابر تحریم هاست 
از مشکلات اصلی عبور کرده باشد.«رئیس 
جمهوری افزود: »در بودجه هم همین را 
گفته ایم. ما وقتی در بودجه با ارز 11 هزار و 
۵00 تومانی به دنیا علامت می دهیم همه 
دنیا می فهمند یعنی چه؛ وقتی می گوییم 
ارز را متعادل می کنیم یعنی درآمد خیلی 
پیام  دنیا  و  بود  خواهد  امسال  از  بیشتر 
فروش دو میلیون و ۳00 هزار بشکه نفت 
پیام های مهمی در  را می گیرد. ما  روزانه 
بعضی ها  متاسفانه  ولی  دادیم،  بودجه 
به این پیام توجه نکردند.« حسن روحانی 
سیما  و  »صدا  که  بود  نگران  که  گفت 
مصوبات کمیسیون تلفیق را تبلیغ کند و 
 این موضوعات به میان مردم برود و بازار 
به هم بریزد و خراب شود و در آخر هم 

تصویب نشود« و »متاسفانه همین اتفاق 
هم افتاد.« روحانی با بیان این که »مصوبه 
دولت  آنچه  به  ربطی  تلفیق  کمیسیون 
نوشته ندارد«، گفت: »اگر تصویب می شد 

بود.« خطرناک  آثارش 
تومانی   ۴۲00 ارز  تدریجی  تغییر  راه حل، 

است
رئیس دولت دوازدهم در ادامه عنوان کرد: 
 »این که ماشین لوکس را از مناطق آزاد وارد 
سرزمین اصلی کنیم و بعد یک رانت بزرگی 
برای عده ای درست کنیم چیزی است که 
ما در بودجه نمی خواستیم. ما بلد بودیم 
 این ها را بنویسیم، اما چون نمی خواستیم 
رانت به وجود بیاید، ننوشتیم؛ یا مثلا در 
به  تومانی   ۴۲00 ارز  معتقدیم که  دولت 
تدریج تغییر کند، نه این که همین جوری 

یک دفعه تغییر کند.
بعضی ها  نیست.  شعار  دیگر  چون  این   
۴۲00 تومان را در چیزی ضرب می کنند و 
بعد می گویند قیمت فلان چیز باید فلان 
باشد. مگر فقط همان ۴۲00 تومان بوده، 
بقیه موارد مرتبط با قیمت و یا عوارض و 
گمرک و سایر هزینه های را کنار می گذارند 
ارز ۴۲00 قیمت فلان  با  بعد می گویند  و 
چیز فلان قدر می شود. ما 10 بار در ستاد 
حساب  قوا  سران  حضور  در  و  اقتصادی 
تدریجی  تغییر  حل،  راه  دیدیم  و  کردیم 
ارز ۴۲00 تومانی است.  به همین دلیل به 
تدریج برنج و شکر و حبوبات را از آن خارج 
کردیم، ولی نه یک مرتبه و در یک لحظه، 
چرا که نگران درآمدهای توهمی بودیم.«

کرد:  تاکید  ادامه  در  رئیس جمهوری 
»آنچه کمیسیون تلفیق تهیه کرده بود نه 
با واقعیت منطبق بود و نه برای معیشت 
با  متناسب  نه  و  بود  متناسب  مردم 
شکستن تحریم ها بود. مجلس هم آن را 
رد کرد که حق مجلس بود. اگر به دولت 
به  نسبت  بالاتری  آرای  با  هم  می آمد 
نهایت  در  و  رد می شد  در دولت  مجلس 
باید به شورای نگهبان می رفت که با همین 
روند در شورای نگهبان هم رد می شد، چون 
شاکله آن به هم ریخته بود.« رئیس قوه 
به  این موضوع که مانند  با اشاره  مجریه 
 این اتفاق پارسال هم صورت گرفت یادآور 
رئیس  اتفاق  این  از   بعد  »پارسال  شد: 
مجلس آمد و گفت که گزارش در صحن 
رد شده و باید به کمیسیون تلفیق برگردد 
و آن را اصلاح کند. چرا عین آن کار پارسال 
این که دولت دوباره  امسال نشده است؟ 
اصلاحیه بنویسد از کجا آمد؟  این رویه و 
قانون نبوده و مگر رنگ آسمان از پارسال تا 
حالا عوض شده که چنین اتفاقی افتاده؟« 
روحانی در بخش دیگری از صحبت های 
خود با گرامیداشت دهه فجر و همزمانی 
امام  و  زهرا )س(  میلاد حضرت  با  آن 
دولت  در  »ما  کرد:  اظهار  خمینی )ره( 
سهم  دولت  آغاز  در  می کنیم که  افتخار 
مدیریت میانی و رده بالای خانم ها پنج 
درصد بوده و الان به ۲۵ درصد رسیده و 
۳0 درصدی  به  دولت  پایان  تا  امیدوارم 
که هدف ما بوده نزدیک شویم. ما امروز 
سفرای زن داریم که بی سابقه بوده، یا در 
صنعت برق و پتروشیمی مدیر بلندمرتبه 
زن داریم و یا فرماندار زن که بلوچ هم 
به  که  بوده  دولت  اهداف  هست. اینها 
برای  شاخص ها  از  یکی  رسیده ایم.  آن 
که  است  زنان  جایگاه  اسلامی  انقلاب 
حقانیت این انقلاب را نشان می دهد و در 
حرف هایی که  آن  شد  مشخص  انقلاب 
می گفتند انقلاب اسلامی زن ستیز است، 

است.« باطل 

رئیس جمهوری خطاب به آمریکایی ها:

حسن نیت ببینیم، حسن نیت نشان می دهیم
اگر می خواهند به توافق بیایند، اهلا و سهلا و اگر نمی خواهند
 هم اهلا و سهلا بروند دنبال زندگی شان

رهبر انقلاب:
بدگویی و بدزبانی در 
جامعه باید جمع شود

مراسم سالانه مولودی خوانی در سالروز ولادت 
باسعادت حضرت فاطمه  زهرا سلام الله علیها 
از طریق ارتباط تصویری مداحان در مصلایِ 
تهران با رهبر معظم انقلاب اسلامی در حسینیه 
امام خمینی)ره( برگزار شد. به گزارش ایسنا، 
رهبر انقلاب اسلامی صبح دیروز در نشست 
اهل بیت  مداحان  از  جمعی  با  تصویری 
علیهم السلام، حضرت صدیقه طاهره را تجسم 
عالی ترین مفاهیم اسلامی درباره زن، مادر و 
همسر دانستند و گفتند: »در دیدگاه اسلامی 
قوی ترین پایه تربیت فکری و روحی انسان 
این کانون  در  و  دارد  قرار  خانواده  کانون  در 
است که زمینه رشد واقعی زن در عرصه های 
مختلف فراهم می شود.« ایشان همچنین بر 
لزوم حفظ ادب اسلامی در سخن گفتن و 
پرهیز از بدزبانی و بدگویی علیه یکدیگر در 

فضای رسانه ای و مجازی، تاکید کردند.
میلاد  تبریک  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
بزرگداشت  و  سلام الله علیها  زهرا  حضرت 
ولادت  سالروز  همچنین  و  مادر  و  زن  مقام 
امام خمینی)ره( و دهه مبارک فجر، به ابعاد 
برجسته  نقش  و  زهرا  حضرت  شخصیتی 
ایشان به عنوان دختر گرامی و غمگسار پیامبر 
هم تراز  و  همسر  همچنین  و  اسلام)ص( 
حضرت علی)ع( و مادر چهار خورشید درخشان 
و سرسلسله نسل پیامبر عظیم الشان اسلام 
دوران  در  حضرت  آن  و گفتند:  اشاره کردند 
های  آزمون  نشیب ها،  و  فراز  با  زندگی خود 
بی نظیر و محنت های متعددی مواجه شدند اما 
در همه عرصه ها همچون همسرداری، مادری، 
مدیریت خانه، تربیت فرزندان، جهاد فی سبیل 
الله، امر به معروف و نهی از منکر، عبادت و بندگی 
خدا، و اخلاص در اوج بودند و نشان دادند یک 

زن می تواند به رتبه  عالی عصمت برسد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تفاوت 
بنیادین دیدگاه اسلام و غرب در مقوله زن، 
افزودند: »نگاه اسلام و جمهوری اسلامی به 
درحالی که  است  احترام  و  تکریم  نگاه  زن، 
نگاه رایج غرب، نگاه کالایی و ابزاری است.« 
ایشان خاطر نشان کردند: »در اسلام، زن و 
مرد از لحاظ ارزش های الهی و انسانی تفاوتی 
ندارند. البته در کنار وظایف مشترک، هریک 
از زن و مرد وظایف ویژه ای هم دارند و به 
همین علت است که خداوند متعال ترکیب 
این  با  متناسب  را  آن ها  ساختمان جسمی 
انقلاب  رهبر  است.«  آفریده  ویژه  وظایف 
اسلام  نگاه  به  »ما  کردند:  تاکید  اسلامی 
افتخار می کنیم و در مقابل نگاه غرب به زن 
هستیم.«  اعتراض  سراپا  زندگی،  سبک  و 
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تبلیغات 
حجاب  و  اسلام  این که  بر  مبنی  غربی ها 
اسلامی مانع رشد زن می شود، گفتند: »این 
یک دروغ واضح است و دلیل بارز خلاف واقع 
بودن آن، وضعیت زنان در جمهوری اسلامی 
هیچ  در  ایران  »در  افزودند:  ایشان  است.« 
مقطع تاریخی تا به این حد، زن تحصیل کرده 
اجتماعی،  مختلف  عرصه های  در  فعال  و 
فرهنگی و هنری، علمی، سیاسی و اقتصادی 
حضور نداشته و همه این ها از برکت جمهوری 

است.« اسلامی 
را  زن  به  اسلام  نگاه  اسلامی  انقلاب  رهبر 
زمینه ساز برجسته شدن نقش محوری خانواده 
و مادر برشمردند و با تاکید براین که قوی ترین 
پایه های تربیت فکری و روحی و حقیقی ترین 
شکل  خانواده  کانون  در  صمیمیت  فضای 
»دستگاه های  کردند:  خاطرنشان  می گیرد، 
تبلیغاتی غرب و متاسفانه برخی غربزده های 
داخلی تلاش دارند تا نقش محوری مادر در 
شود.« حضرت  یا حذف  و  خانواده کمرنگ 
آیت الله خامنه ای با تاکید بر لزوم ارج گذاری 
آنان  ویژه  نقش  و  خانه دار  زنان  جایگاه  به 
و  به هنگام  ازدواج  موضوع  به  خانواده،  در 
فرزندآوری نیز اشاره کردند و افزودند: »این دو 
موضوع از نیازهای حیاتی امروز و فردای کشور 
است که مداحان باید به عنوان یک رسانه بزرگ 
نقش آفرینی کنند.«حضرت  آن  ترویج  برای 
از  دیگری  بخش  در  خامنه ای  آیت الله 
سخنانشان، مداحی را پدیده ای ویژه و منحصر 
بفرد خواندند و با اشاره به ترکیب این هنر از 
به اعماق  شعر، نغمه پردازی، رساندن سخن 
با صدای خوش و همچنین  جان مخاطبان 
برخورداری از عناصرِ اندیشه، عاطفه، اطلاعات 
و  اجتماعی  آگاهی های  و  تاریخی  معارفی، 
جهانی، گفتند: »موضوع کار مداح از عالی ترین 
و  اهل بیت،  ستایشگری  یعنی  موضوعات 
وظیفه او گسترش دادن الگوی زیست نبوی، 
علوی و فاطمی و ترویج اندیشه ها و درسهای 

است.« بزرگواران  آن 
 رهبر انقلاب اسلامی مداحان و شعرای اشعار 
مداحی را به استفاده از مطالب متقن و محکم 
و متین سفارش کردند و با انتقاد از مخدوش 
محیط های  برخی  در  اسلامی  ادب  شدن 
رسانه ای و فضای مجازی، در توصیه مهم و 
تریبون داران  همه  و  مداحان  به  خود  پایانی 
و رسانه ها، بر »حفظ ادب اسلامی در سخن 
بدگویی  خاطرنشان کردند:  و  تاکید  گفتن« 
ادب  باید جمع شود و  بدزبانی در جامعه  و 

یابد. اسلامی گسترش 

79 فوتی و 6870 مبتلای 
جدید کرونا در کشور

و 8۷0  از شناسایی ۶هزار  بهداشت  وزارت  سخنگوی 
گزارش  به  داد.  خبر  کشور  در  کووید19  جدید  مورد 
ایسنا، دکتر سیماسادات لاری گفت: از روز 1۴ تا 1۵ 
بهمن 1۳99 و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
۶ هزار و 8۷0 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور 
از آن ها بستری شدند. او  شناسایی شد که ۷01 نفر 
کووید19  بیمار  این مدت، ۷9  در  متاسفانه  گفت که 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 

بیماری به ۵8 هزار و 189 نفر رسید.

کره جنوبی:

پرداخت بدهی ایران به سازمان 
ملل از دارایی های بلوکه شده 

تقریبا نهایی شده است
شد،  مدعی  کره جنوبی  امورخارجه  وزارت  مقام  یک 
بدهی  پرداخت  برای  واشنگتن  با  سئول  رایزنی های 
ایران به سازمان ملل از محل دارایی های بلوکه شده 
به گزارش  است.  نهایی شدن  در حال  کره،  در  ایران 
یونهاپ، یک مقام وزارت  از خبرگزاری  نقل  به  ایسنا 
پیشرفت  از  اظهاراتی  در  دیروز  امورخارجه کره جنوبی 
چشمگیر در روند رایزنی های این کشور با آمریکا برای 
آزادسازی دارایی های بلوکه شده ایران در حساب های 
بانکی کره ای و استفاده از آن در جهت پرداخت بدهی 

تهران به سازمان ملل خبر داد.
نشود،  فاش  نامش  خواست  که  کره ای  مقام  این 
ما  است.  شده  حل وفصل  تقریبا  »مسئله  افزود: 
رایزنی هایمان را با آمریکا برای پرداخت این پول انجام 
داده ایم و تنها باید درباره جزئیات کار گفت وگو کنیم. 
پیشرفت چشمگیری در روند رایزنی ها حاصل شده و 
من فکر می کنم که این یک فرصت است تا ایرانی ها 

حسن نیت ما را احساس کنند.« 

وزارت خارجه آمریکا:
دولت بایدن هیچ تماسی با 

ایران نداشته است
بایدن  دولت  که  کرد  اعلام  آمریکا  خارجه  وزارت 
آماده  و  است  نداشته  ایران  با  تماسی  هیچ  هنوز 
به  بگیرد.  پیش  در  را  دیپلماسی  مسیر  که  است 
گزارش ایسنا، به نقل از شبکه الجزیره، ند پرایس، 
درباره  سخنانی  در  آمریکا  خارجه  وزارت  سخنگوی 
احتمال گفت وگو با ایران تاکید کرد: »ایالات متحده 
هنوز هیچ تماسی با ایرانی ها نگرفته است و پیش 
هم پیمانان  و  با کنگره  آن ها  با  مستقیم  تماس  از 
سخنگوی  می کند.«  گفت وگو  باره  این  در  آمریکا 
سرگیری  از  آماده  »ما  آمریکا گفت:  خارجه  وزارت 
تعهدات  به  ایران  اگر  هستیم  دیپلماسی  مسیر 
خود در توافق هسته ای بازگردد.« پرایس همچنین 
خود  تعهدات  به  شکل کامل  به  ایران  »اگر  گفت: 
این  آماده ایم که  نیز  ما  بازگردد  توافق هسته ای  در 
کار را انجام دهیم. هنوز بسیار زود است که هرگونه 
او همچنین  بررسی شود.«  ایران  از سوی  پیشنهاد 
شامل  با  توافق  این  تا  می کنیم  تلاش  »ما  گفت: 
موشک های  جمله  از  دیگری  پرونده های  شدن 
بالستیک ایران و گروه های نیابتی ایران در منطقه، 

شود.« مستحکم تر 
ایران  اسلامی  جمهوری  که  است  حالی  در  این 
شدن  اضافه  برجام،  مفاد  در  تغییر  هرگونه 
آن  بر سر  مجدد  مذاکره  یا  آن  به  دیگر  موضوعات 

است. کرده  رد  را 

روحانی: ما وقتی در بودجه 
با ارز 11 هزار و ۵00 تومانی 
به دنیا علامت می دهیم همه 
دنیا می فهمند یعنی چه؛ وقتی 
می گوییم ارز را متعادل می کنیم 
یعنی درآمد خیلی بیشتر از 
امسال خواهد بود و دنیا پیام 
فروش دو میلیون و ۳00 هزار 
بشکه نفت روزانه را می گیرد. 
ما پیام های مهمی در بودجه 
دادیم، ولی متاسفانه بعضی ها 
به این پیام توجه نکردند

| پیام ما| رئیس جمهور خطاب به جامعه جهانی تاکید کرد: هیچ بندی از برجام عوض نمی شود و هیچ فردی هم به برجام 
اضافه نمی شود. او گفت: »باید خدمت جامعه جهانی و مخصوصا کشورهای برجام که حالا 1+4 هستند و یا در آینده ممکن 
است 1+5 باشند به صراحت بگویم هیچ بندی از برجام عوض نمی شود و هیچ فردی هم به برجام اضافه نمی شود؛ 2+5 

یا 5+3 نمی شود و این حرف های ناروا نباید گفته شود.«

نمایندگان مجلس، شورای  رای  با  دیروز، 
از  موادی  اصلاح  طرح  با کلیات  اسلامی 
مجلس)شفافیت  داخلی  آیین نامه  قانون 
کردند.  مخالفت  نمایندگان(  آرای 
مجلس  رئیس  قالیباف،  محمدباقر 
این  از  خود  تیتر  در  اسلامی  شورای 
است:  نوشته  و  تاسف کرده  ابراز  موضوع 
» به طرح شفافیت، رای موافق دادم ولی 
متاسفانه این طرح که به دو سوم آرا نیاز 
داشت با 1۵۳ رای )۶۵.۲ درصد( موافق 

نشد.« تصویب  کمتر  رای   ۳ با  فقط  و 
شفافیت  طرح  موافقان  ایسنا،  به گزارش 
شفافیت  تاکید کردند که  نمایندگان  آرای 
مجلس  و  است  عمومی  مطالبه  یک 
انقلابی  مجلس  عنوان  به  باید  یازدهم 
مخالفان  و  بپوشاند  عمل  جامه  آن  به 
شفافیت  لزوم  بر  همگی  طرح  این 
این  بودند  معتقد  اما  داشتند  تاکید 
شاید  و  باید  که  طور  آن  نمی تواند  طرح 
در  را  نمایندگان  تنها  و  شفاف سازی کرده 
می گذارند. فشار  تحت  تصمیم گیری ها 

نمی داند به صلاح  رئیس مجلس 
این  کلیات  با  مخالفت  در  نادران  الیاس 
موضوع  یک  شفافیت  »بحث  طرح گفت: 
فوق العاده مهم است به خصوص شفافیت 

آرا. در حوزه مالی و شفافیت 
که  است  دوگانه ای  رفتار  ما  مشکل   

بنده  دیروز  است.  شفافیت  نمایش 
برای کلیات  را  ورقه  با  رای گیری  تقاضای 
لایحه بودجه مطرح کردم و به دبیر هیات 
اما  کردم،  بیان  را  موضوع  این  رئیسه 
اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  گفتند که 
به صلاح نمی داند. چه طور دیروز شفافیت 
آرا بد بود و امروز شفافیت آرا خوب شده 
یعنی  شفافیت  نمی شود؛  این گونه  است؟ 
به مردم  ما هر موضعی که داریم صراحتا 

کنیم.« اعلام 
با  شدت  به  »بنده  گفت:  ادامه  در  او 
ملاحظه  باید  ولی  موافقم،  آرا  شفافیت 
چه  که  کنید  را  شهرستان ها  نمایندگان 
مختلف  بخش های  سوی  از  فشاری 
کشور  کل  می شود.  وارد  سال ها  استان 

نیست. تهران 
پوپولیستی  شرایط  در  را  نماینده  نباید   
از  یکی  وحیدی  محمد  دهیم.«  قرار 
گفت:  او  بود.  طرح  این  کلیات  موافقان 
تبلیغات  در  و  مجلس  از  دوره  این  »در 
پیگیر  مجموعه ها  از  بسیاری  انتخاباتی 
بود.  حقی  به  مطالبه  که  بودند  شفافیت 
مطالبه  به  طرح  این  به  رای  با  باید 
ماندن  پنهان  بگذاریم.  احترام  عمومی 
تصمیمات  در  هیچ گاه  نمایندگان  آرای 
باید  نیست. مردم  نفع کشور  به  تخصصی 
آنجا  از  باشند  مطلع  نمایندگان  آرای  از 
به  است  بهتر  است،  جامع  طرح  این  که 
شفافیت  شود.  بررسی  شوری  دو  صورت 
دارد.« منافع  تعارض  با  مستقیمی  رابطه 

مجلس به شفافیت »نه« گفت
مجلس

نمکی: مردم باور دارند 
که وزارت بهداشت و وزیر 
بهداشت، نه سیاسی هستند، 
نه سیاست زده. از روز اول 
گفتم که وزیر بهداشت 
همه مردم ایران هستم و 
همکارانم خدمتگزار همه 
اقشار مردم

کاهش  از  نگرانی  ابراز  با  بهداشت  وزیر 
رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور، از 
خیز ملایم موارد سرپایی کووید19 در برخی 
و در  داد  تهران خبر  از جمله  و  استان ها 
عین حال درباره اقدامات انجام شده جهت 
تامین واکسن کرونا توضیح داد. به گزارش 
ایسنا، دکتر سعید نمکی گفت: »آنچه که 
آن  شده  همکاران  و  بنده  نگرانی  باعث 
است که با کاهش رعایت پروتکل ها و عدم 
پایبندی به موازین و مقرراتی که ما برای 
فاصله  گذاری ها اعلام کردیم، خیز ملایمی 
برخی  در  سرپایی  بیماران  میزان  در  را 
استان ها مشاهده می کنیم. در تهران نیز 
گزارش هایی که دریافت می کنم آغاز یک 
خیز ملایم در تعداد بیماران سرپایی است 
و در هفته های بعد ممکن است با افزایش 
مرگ و میر همراه باشد.« نمکی همچنین 
کرونای  از  جدیدی  مورد  هیچ  گفت که 

جهش یافته، در کشور نداریم.

واکسن را سیاسی نکنید
گفت:  سخنانش  ادامه  در  بهداشت  وزیر 
»مردم باور دارند که وزارت بهداشت و وزیر 
بهداشت، نه سیاسی هستند، نه سیاست 
زده. از روز اول گفتم که وزیر بهداشت همه 
مردم ایران هستم و همکارانم خدمتگزار همه 
اقشار مردم؛ برای اصولگراها، اصلاح طلب ها، 

معتدل، بدون خط، شیعه، سنی، زرتشی، 
کلیمی، مسیحی و حتی زندانیان محکوم به 
اعدام خود را مکلف به خدمت و حمایت از 
سلامت می بینیم. خواهشم آن است مواردی 
که دنبال می کنیم را سیاسی نکنند و واکسن 

هم از جمله همین موارد است.

تحویل 4.2 میلیون دوز واکسن 
آسترازنیکا در فوریه

سعید نمکی با اشاره به واکسن هایی که 
ایران قصد واردات آن را دارد، گفت: مجموعه 
آسترازنیکا تحویل ۴.۲ میلیون دوز واکسن 
را در قالب کووکس در فوریه شروع می کند. 
در کنار آن قرار بود از اسپوتنیک نیز وارد کنیم 

که حرف هایی درباره آن زدند.
سیاست ما آن بود واکسنی که می خواهیم 
ثبت کنیم در چند کشور موجه ثبت و مصرف 
شده باشد و کلینیکال ترایال در سه فاز را 
گذرانده باشد.« او همچنین گفت که امیدوار 
است با پیگیری های مستمر رئیس جمهور و 
همراهی بانک مرکزی و وزارت راه در حمل 
ونقل واکسن، واکسن دو کمپانی هندی در 
بهداشت  وزیر  وارد کشور شود.  ماه  بهمن 
افزود: »مطمئن باشید از مطمئن ترین منابع 
واکسن را وارد می کنیم. واکسن ایرانی هم 
در بهار آینده با موفقیت تقدیم ملت بزرگوار 

و شریف ایران می شود.«

وزیر بهداشت اعلام کرد:
واکسن ایرانی در بهار آینده تقدیم ملت ایران خواهد شد
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می گویند  که  محققانی  گفته  به 
داده های  با  اخیر  پیش بینی های 
سطح  افزایش  دارد،  مغایرت  تاریخی 
آن   از  بیشتر  و  سریع تر  احتمالا  دریاها 
می شد. تصور  پیش تر  که  است  چیزی 

داد  گزارش  دیروز  گاردین  خبرگزاری 
اقلیمی  تغییرات  دولتی  بین  هیات  که 
به  است،  خود گفته  ارزیابی  آخرین  در 
دریاها  سطح  افزایش  که  نمی رسد  نظر 
با  باشد.  متر   1.1 از  بیش   ۲100 سال  تا 
این حال، محققان اقلیمی در انستیتوی 
معتقدند  کوپنهاگ  دانشگاه  در  نیلزبور 
سطح  ممکن،  سناریوی  بدترین  در  که 
 1.۳۵ تا   ۲100 سال  تا  می تواند  دریاها 
مقاله ای  در  آن ها  یابد.  افزایش  متر 
  »Ocean Science  « مجله  در  که 
گفته اند،  شد،  منتشر  اقیانوسی(  )علوم 
هنگامی که از داده های تاریخی در مورد 
و  ارزیابی  برای  دریاها  سطح  افزایش 
بین  هیات  مختلف  مدل های  تایید 
استفاده کردند،  اقلیمی  تغییرات  دولتی 
سانتی متری   ۲۵ حدودا  اختلاف  متوجه 

شدند.

نیست این خبر خوبی 
محققان گفته اند که مدل هایی که هیات 
آن ها  از  اقلیمی  تغییرات  دولتی  بین 
دقیق  کافی  اندازه  به  کرده،  استفاده 
چیزی  اساس  بر  و  نبده  جزئیات  با  و 

واقعیت«  »بررسی  آزمون  آن ها  بوده که 
. مند می نا

دانشمند  یک  گرینستد«،  »آسلاک 
نویسندگان  از  یکی  و  اقلیمی  تغییرات 
خبر  »این  می گوید:  مقاله  این 
شدیم  متوجه  ما  که  نیست  خوبی 
را  شرایط  پیشین،  پیش بینی های 

گرفته اند.« دست کم 

است،  نیلز بور  انستیتوی  دانشیار  که  او 
پایه ریزی  برای  می گوید: »مدل هایی که 
دریاها  سطح  افزایش  پیش بینی های 
می شوند،  استفاده  حاضر  حال  در 

ندارند. را  کافی  حساسیت 

با  را  آن ها  وقتی  صریح تر،  بیان  به 
با  دریاها  سطح  آمدن  بالا  سرعت 
می کنیم،  مقایسه  گذشته  مشاهدات 

نیستند.« توجه  قابل  چندان 

از  که  است  امیدوار  او  حال  این  با 
روش آزمایش آن ها برای محدود کردن 
کاهش  و  آن ها  کردن  معتبر  مدل ها، 
گفته  او  شود.  استفاده  اطمینان  عدم 
هیات  دانشمندان  برای  را  مقاله  این  که 
بین دولتی تغییرات اقلیمی که در زمینه 
می کنند،  فعالیت  دریاها  سطح  افزایش 

است. کرده  ارسال 

دریاها  سطح  افزایش  پیش بینی های 
تغییرات  دولتی  بین  هیات  توسط  که 
اساس  بر  گرفته،  صورت  اقلیمی 

یخی،  ورقه های  برای  مدل هایی 
حرارتی  انبساط  و  طبیعی  یخچال های 
به صورت  است که  دریاها  یا گرم شدن 

گرفته اند. قرار  هم  کنار  در  پازل 

فقط  است که گاهی  اما گفته  گرینستد 
مقدار محدودی از داده ها برای مدل های 
است.  بوده  دسترس  در  آزمایش،  مورد 
مشاهدات  از  پیش  مثلا  او،  گفته  به 
1990، هیچ اطلاعاتی در  ماهواره ای دهه 
جنوب  قطب  یخ های  ذوب  میزان  مورد 

است. نداشته  وجود 

داده های  گرچه  شد،  متوجه  گرینستد   
 18۵0 سال  از  وقتی  منحصربه فرد، 
زمان  در  معکوس  صورت  به   ،۲01۷ تا 
افزایش  می توانند  می شوند،  بررسی 
واقعی سطح دریاها را منعکس کنند، اما 
پیش بینی ها  با  را  داده ها  این  زمانی که 
که  می شویم  متوجه  می کنیم،  ترکیب 

هستند. محافظه کارانه  بسیار  آن ها 

مجموع  در  »ما  است:  گفته  گرینستد 
برای  را  بهتری  تاریخی  داده های 
در  که  داریم  دریاها  سطح  افزایش 
اساس  بر  آزمایش  امکان  ما  به  اصل، 
می دهد.« را  مدل ها  ترکیبی  پازل های 

نیلز  انستیتوی  در  تحقیقاتی  تیم 
آن ها  روش  که  است  امیدوار  بور 
آینده  سناریوهای  اعتبارسنجی  برای 
بتواند  گذشته،  داده های  بررسی  با 

تحلیل  و  تجزیه  چگونگی  در  جایگاهی 
کند.  پیدا  دریاها  سطح  افزایش 
استاد  »جنز هسلبرگ کریستنسن«، 
ژئوفیزیک  و  آب وهوا  یخ،  بخش 
نویسندگان  از  یکی  همچنین  و  انستیتو 
که  امیدواریم  »ما  می گوید:  مقاله  این 
به  بتواند  مقایسه ای  جدید  روش  این 
در  آن  از  بتوانیم  شود که  تبدیل  ابزاری 
کنیم.« استفاده  نیز  آینده  مدل های 

خوشبینانه سناریوی  یک 
متحد  ملل  سازمان   ،۲019 سال 
سناریوی  در  که  بود  کرده  پیش بینی 
 ۲ افزایش  صورت  در  خوشبینانه، 
افزایش  به  که  زمین  حرارت  درجه ای 
انجامید،  خواهد  اقیانوس ها  آب  سطح 
به  مجبور  نفر  میلیون   ۲80 کم  دست 

می شوند. خود  زندگی   محل  تغییر 

در آن گزارش آمده بود که مناطق مرکزی 
ملاحظه  قابل  افت  با  هیمالیا  غربی  و 
برای کشاورزی روبرو هستند  میزان آب 
و مناطقی با پوشش یخ کمتر، به عنوان 
و  آسیا  شمال  مرکزی،  اروپای  در  مثال 
تا  طبیعی  یخچال های  اسکاندیناوی، 
بین می روند. از  80 درصد  تا   ۲100 سال 

هشدارها تکرار 
تصاویری  دیگر  گزارشی  در  تازگی  به 
می داد  نشان  شد که  منتشر  ماهواره ای 
در  در سراسر جهان سرعت ذوب یخ ها، 

نیم کره شمالی و نیم کره جنوبی در حال 
سال  تا   199۴ سال  از  و  است  افزایش 
در  یخ  تن  تریلیون   ۲8 از  بیش   ۲01۷
گرینلند و قطب جنوب و همچنین قطب 
شمال و اقیانوس های جنوبی ذوب شده 

است.

پیش از این، هیات بین دولتی تغییرات 
ذوب  که  بود  داده  گزارش  آب و هوایی، 
میلادی   ۲100 سال  تا  قطبی  یخ های 
تا   ۲۶ از  را  دریاها  آب  سطح  می تواند 
ببرد. در آن زمان هم  بالا  8۲ سانتی متر 
بیشتر  میزان  این  شده که  داده  هشدار 
از  پس  است.  قبلی  پیش بینی های  از 
که  شد  منتشر  دیگری  گزارش های  آن، 
تا  آزاد  آب های  افزایش سطح  از  حاکی 
سال ۲100 بین ۵۲ تا 9۶ سانتی متر بود.

به  گزارش  آخرین  در  هم  باز  عدد  این 
رسید  دریاها  سطح  افزایش  متر   1.1
دانمارکی،  دانشمندان  هم اکنون،  و 
افزایش سطح دریاها در سال  می گویند 

می رسد. متر   1.۳۵ به   ۲100

انسان ها مسئولیت 
که  باورند  این  بر  بسیاری  حالی که  در 
اول  درجه  در  دریاها  سطح  افزایش 
است،  آب وهوایی  تغییرات  تاثیر  تحت 
دریافتند که  محققان  امسال  خرداد  اما 
سطح  کنونی  افزایش  مسئول  انسان ها 

هستند. دریا 

)زمین(   Earth اساس گزارشی که  بر   
دانشگاه  محققان  گفته  به  کرد،  منتشر 
افزایش کنونی  متحده  ایالات  در  راتگرز 
انسانی  فعالیت های  با  دریاها  سطح 
زمین،  مدار  در  تغییر  و  است  ارتباط  در 

ندارد. آن  در  نقشی 

مجله  در  که  مطالعه  این  اساس  بر 
شده،  منتشر   Science Advances
این  اصلی  نویسنده  میلر«،  جی  »کنت 
می گوید:  راتگرز  دانشگاه  در  بررسی 
بسیار  کره زمین  یخبندان  »تاریخ 
قبلا  که  است  چیزی  آن  از  پیچیده تر 

می شد.  تصور 

در  دی اکسید کربن،  میزان  اگرچه 
دوره های بدون یخ کره زمین تاثیر مهمی 
مدار  در  جزئی  تغییرات  اما  داشت، 
زمین از نظر حجم یخ و تغییرات سطح 
انسان(  تاثیر  از  تا زمان فعلی)قبل  دریا 

بود.« عامل  مهم ترین 

دهه های  در  دریا  سطح  افزایش  روند 
و  است  داشته  بیشتری  سرعت  اخیر 
این تهدیدی جدی برای شهرها و مناطق 

است. ساحلی 

با  مرتبط  دریا  سطح  بیشترین کاهش   
۲0 هزار  آخرین دوره یخبندان در حدود 
سال پیش بوده است که سطح دریا در 
حدود ۴00 پا کاهش یافته است. بعد از 
آن، سطح دریا در حدود یک پا برای هر 
 10 از  سرعت  این  و  یافته  افزایش  دهه 

هزار سال پیش کند شده است.

بودند  گفته  زمان  همان  از  محققان 
در  که  دریاها  سطح  افزایش  که 
یافته  بیشتری  سرعت  اخیر  دهه های 
شهرهای  می تواند   ۲100 سال  تا  است، 
ارتفاع  کم  اراضی  ساحلی،  پرجمعیت 
بین  از  را  پرهزینه  زیرساخت های  و 
آینده  تحقیقات  که  بناست  حالا  ببرد.« 
و  بوده  یخ  از  عاری  زمین  زمان هایی که 
همچنین نقش دی اکسید کربن جوی در 

کند. بررسی  را  یخبندان 

محققان می گویند افزایش سطح دریاها سریع تر و بیشتر از پیش بینی ها است

افزایش سطح دریاها، هولناک تر از تصور ما
آسلاک گرینستد، دانشمند تغییرات اقلیمی: این خبر خوبی نیست که ما متوجه شدیم پیش بینی های پیشین، شرایط را دست کم گرفته اند

 فرماندار شهر چوار
آلودگی پتروشیمی ایلام 

به سرعت رفع شود
و  زیست  »محیط  گفت:  چوار  فرماندار 
به  سریع تر  چه  هر  باید  متولی  دستگاه های 
رسیدگی  ایلام  پتروشیمی  آلایندگی  موضوع 
کنند.« فهد کمالوندی، در جلسه کارگروه شرایط 
ویژه آلودگی هوای استان ایلام گفت: » دو ماه 
از راه اندازی واحد الفین پتروشیمی ایلام گذشته 
و همچنان آلودگی در اطراف واحد وجود دارد و 

است.« آزاردهنده  منطقه  ساکنان  برای 
در این جلسه مدیرکل حفاظت محیط زیست 
نصب  به  را  ایلام  پتروشیمی  شرکت  نیز، 
سیستم های پایش لحظه ای هوای محیط در 
دانست. ملزم  آلودگی  تاثیر  تحت  مسکونی  مراکز 
راه اندازی  به  توجه  »با  ابدالی، گفت:  غلامرضا 
برخی  غلظت  افزایش  و  پتروشیمی  شرکت 
آلاینده ها در هوای محیط، یک ایستگاه پایش 
مرکز  نزدیکترین  که  چوار  شهر  در  لحظه ای 
مسکونی پرجمعیت در منطقه است باید هرچه 
سریع تر ایجاد شود.« به گفته او پایش پساب 
خروجی واحد پتروشیمی، نشان از روند بهبود 
در کاهش آلاینده های آب دارد اما هنوز به نقطه 

مطلوب نرسیده است.

مدیر پروژه های جایکا:
تحریم و کرونا مقابله با 
آلودگی هوا را مختل کرد 
و  »تحریم ها  گفت:  جایکا  پروژه های  مدیر 
شیوع کرونا پیشرفت برخی پروژه های کنترل 

آلودگی هوا را به تعویق انداخته است.«
محمدعلی نجفی درباره ششمین جلسه کمیته 
کیفیت  کنترل  شرکت  هماهنگی  مشترک 
هوای تهران و موسسه همکاری های بین المللی 
ژاپن )جایکا( گفت: »در ابتدای جلسه گزارشی 
وجود  با  مشترک  پروژه های  پیشرفت  از 
مشکلات ناشی از همه گیری بیماری کووید-19 

و تحریم های آمریکا علیه ایران ارائه شد.«
هوای  »شرکت کنترل کیفیت  داد:  ادامه  او 
می کند؛  همکاری  جایکا  با  بعد  دو  از  تهران 
همکاری های فنی برای ظرفیت سازی کنترل 
پروژه های  این  از  یکی  تهران  هوای  آلودگی 
مشترک است که از سال 1۳9۶ آغاز شده و 

قرار بود تا سال 1۴00 به پایان برسد.«
مدیر پروژه های جایکا با بیان این که به علت 
شیوع ویروس کرونا و تحریم های آمریکا علیه 
ایران این پروژه به تعویق افتاد، تصریح کرد: »از 
این رو قرار شد مهلت این پروژه یک سال دیگر 
تمدید شود همچنین برنامه فاز سوم و نهایی 

این پروژه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.«
نجفی با اشاره به این که دیگر پروژه مشترک 
شرکت کنترل کیفیت هوای تهران و »جایکا«، 
اعطای وام بلاعوض است،  گفت: »براساس آن 
مقرر شده که دولت ژاپن معادل رقمی حدود 
1۲ میلیون دلار تجهیزات آزمایشگاهی مرتبط با 
آلودگی هوا را در اختیار شرکت کنترل کیفیت 
به دلیل  پروژه  این  اما  تهران قرار دهد  هوای 

تحریم ها هنوز شروع نشده است.«

مدیرکل حفاظت 
محیط زیست مازندران

مرگ پرندگان شاید به دلیل 
تغییرات اقلیمی است

مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران در 
مورد علت تلف شدن پرندگان میانکاله گفت: 
»شاید بخشی از این اتفاق به دلیل تغییرات 

اقلیمی باشد.«
با اشاره به تلف شدن  ابراهیمی،  حسینعلی 
پرندگان مهاجر در تالاب میانکاله، بیان کرد: »با 
توجه به اتفاق سال گذشته و علائم ظاهری 
این  احتمالا  بود،  مشخص  پرندگان  از  که 
بیماری متابولیک قابل انتقال به انسان نیست 
اما هشدارهایی را به مردم دادیم تا مردم به 
فروش،  و  خرید  از  و  نکنند  مراجعه  منطقه 
حمل و نقل پرندگان وحشی چه به صورت زنده 
و چه لاشه ی آن ها خودداری کنند، چرا که باید 
احتمالات را در نظر گرفت تا  خطری پیش 

نیاید.«
بیماری  بودن  »ویروسی  گفت:  ایلنا  به  او 
منتفی اعلام شده است، یعنی آنفلوآنزا نیست، 
اما همچنان پیگیری ها ادامه دارد تا اطلاعات 
بوده  علت چه  و مشخص شود  دقیق شود 
تشخیص  پروتکل  طبق  او  به گفته  است.« 
بیماری با دامپزشکی و جمع آوری لاشه ها با 

است. بوده  زیست  محیط 
ابراهیمی در مورد اتفاق مشابه سال گذشته 
که بیش از ۴۳ هزار پرنده مهاجر در محدوده 
شدند  تلف  خلیج گرگان  و  میانکاله  تالاب 
شد، گفت:  اعلام  بوتولیسم  بیماری  علت  و 
شناسایی  بهمن   9 در  مورد  اولین  »امسال 
شد،اما پارسال زمان شناسایی دیرتر بود. در 
حال حاضر از لاشه ها، رسوبات، آب و دیگر نقاط 
نمونه برداری می شود و مراکز تحقیقاتی هم 
کمک می کنند، چون شاید بخشی از این اتفاق 
به دلیل تغییرات اقلیمی به وجود آمده باشد.«

پیش بینی های افزایش 
سطح دریاها که توسط هیات 
بین دولتی تغییرات اقلیمی 

صورت گرفته، بر اساس 
مدل هایی برای ورقه های یخی، 
یخچال های طبیعی و انبساط 

حرارتی یا گرم شدن دریاها 
است که به صورت پازل در کنار 

هم قرار گرفته اند

افزایش سطح دریاها تا سال 2100 به اندازه 1.35 متر خواهد بود. این پیش بینی گروهی از محققان دانمارکی است و از داده های پیشین فراتر 
است. روند افزایش سطح دریا در دهه های اخیر سرعت بیشتری داشته است و این تهدیدی جدی برای شهرها و مناطق ساحلی است. محققان 

در این هشدار تازه گفته اند: افزایش سطح دریاها ترسناک تر از چیزی است که گمان می کنیم.

پیش از این، هیات بین دولتی 
تغییرات آب و هوایی، گزارش 

داده بود که ذوب یخ های قطبی 
تا سال ۲100 میلادی می تواند 

سطح آب دریاها را از ۲۶ تا 
8۲ سانتی متر بالا ببرد. پس از 
آن، گزارش های دیگری منتشر 
شد که حاکی از افزایش سطح 
آب های آزاد تا سال ۲100 بین 

۵۲ تا 9۶ سانتی متر بود
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جمعی از فعالان محیط زیست، دوستداران 
تالاب  فارس  جنوب  سمن های  و  طبیعت 
کردند.  پاکسازی  را  اوز  شهرستان  هیرم 
اینک  هم  شد که  انجام  حالی  در  این کار 
تالابی  منطقه  این  به  مهاجر  پرنده  هزاران 

آمده اند.
زیست  محیط  حفاظت  اداره  رئیس 
لارستان به ایرنا گفت: »با مشارکت جمعی 
انجمن  جمله  از  محیطی  زیست  فعالان  از 
سبزاندیشان خور، انجمن طبیعت دوست و 
شهرستان  فیشورو  کوهنوردی  هیات های 
لارستان  محیط بانان  همچنین  و  خنج 
پناهگاه  و  مامن  سالانه  که  هیرم  تالاب 
مختلف  کشورهای  از  مهاجر  پرنده  هزاران 
زباله های  از  است،  سیبری  به ویژه  دنیا 

شد.« پاکسازی  پیرامونی  و  اطراف 
هیرم  »تالاب  اضافه کرد:  انصاری  خدانظر 
شهرستان  ۳۵ کیلومتری  حدود  فاصله  در 
این  است.  فارس  استان  جنوب  در  اوز 
مساحت  هکتار  هزار  چهار  حدود  تالاب 
درصد   80 از  بیش  گذشته  سال  که  دارد 
دلیل  به  امسال  اما  بود  شده  آبگیری  آن 
کاهش محسوس میزان بارش باران کمتر 
از ۲ هزار هکتار از آن آبگیری شده است.«

او با بیان این که تالاب هیرم سالانه مامن 
پرنده  قطعه  هزار  سه  از  بیش  پناهگاه  و 
۳0 گونه پرنده آبزی و کنار آبزی  مهاجر و 

آبی  زیستگاه  این  »امسال  گفت:  است، 
جمله  از  پرنده  هزار  چهار  حدود  پذیرای 
پلیکان ها،  فلامینگو،  خاکستری،  درنای 
حواصیل  و  نوک  کفچه  سرسبز،  اردک 
همسایه  مختلف  کشورهای  از  خاکستری 

است.« اروپایی  و 
مناظر  »همچنین  کرد:  اضافه  انصاری 
و  دسترسی  جاده  دریاچه،  اطراف  زیبای 
هر  تا  شده  سبب  آب گرم  چشمه  وجود 
ساله در ماه های پایانی سال تعداد زیادی 
دیدن کنند.« زیبا  دریاچه  این  از  گردشگر 

او ادامه داد: »توسعه، تقویت و صیانت از  
و  معیشت  از  بخشی  تامین  برای  تالاب ها 

پناهگاه پرندگان و همچنین تعادل بخشی 
غیرقابل  ضرورتی  زیست  محیط  و  اقلیم 
اداره  رئیس  می رود.«  شمار  به  انکار 
لارستان  شهرستان  زیست  محیط  حفاظت 
مهم  برنامه های  از  یکی  به  همچنین 
حمایتی این اداره با مشارکت مردم و نیک 
تعداد  افزایش  و  ساخت  برای  اندیشان 
اشاره  شده  حفاظت  مناطق  در  آبشخورها 
آبشخور  مورد   1۵ اینک  و گفت: »هم  کرد 
تشکل های  و  خیرین  تلاش  و  همت  به 
ویژه  به  فارس  جنوب  منطقه  در  مردم نهاد 
ساخته  لارستان  خور  سبزاندیش  انجمن 

است.« شده 

تالاب هیرم اوز پاکسازی شد
زیستگاه

محل استقرار تصفیه خانه 
فاضلاب قرچک بررسی، 

ارزیابی و تایید شده است 
اما به گفته رئیس اداره 

محیط زیست این شهرستان 
با توجه به بودجه زیادی 

که این  پروژه نیاز دارد بعید 
است که در آینده ای نزدیک 

به بهره برداری برسد

قرچک تصفیه خانه فاضلاب مرکزی ندارد
تهران،  شرق  جنوب  در  قرچک  شهرستان 
مرکزی  فاضلاب  تصفیه خانه  سیستم  هنوز 
محیط  حفاظت  اداره  رئیس  به گفته  ندارد. 
زیست قرچک نبود تصفیه خانه فاضلاب در 
برای  مشکلاتی  بروز  باعث  شهرستان  این 
سلامت مردم و محیط زیست شده و انتشار 
بوی نامطبوع، رها شدن فاضلاب در جوی  آب 
معابر و استفاده از آن در برخی فعالیت های 

است. مشکلات  این  جمله  از  کشاورزی 
محمد طاهر ظاهری با اشاره به این مشکلات 
تمام  وجود  با  »قرچک  گفت:  ایسنا  به 
حفاظت  اداره  سوی  از  که   پیگیری هایی 
محیط زیست، شهرداری و فرمانداری و آبفای 
هنوز سیستم  این شهرستان صورت گرفته، 
استقرار  محل  ندارد.  فاضلاب  تصفیه خانه 
تصفیه خانه فاضلاب شهرستان بررسی، ارزیابی 
و توسط اداره حفاظت محیط زیست تایید شده 
است اما با توجه به بودجه زیادی که این  پروژه 
نیاز دارد بعید می دانم در آینده ای نزدیک آغاز 
شود و به بهره برداری برسد.« او با بیان این که 
نبود تصفیه خانه فاضلاب مرکزی باعث شده 
به صورت کنترل نشده ای  شهرستان  فاضلاب 
رها شود، گفت: »بیشتر حجم فاضلاب معمولا 
می شود  منتهی  شهرستان  به  پایین دست 
برای  برداشت  مورد  شرایطی  در  بعضا  و 
برخی فعالیت های دیگر مانند کشاورزی قرار 
می گیرد. اداره حفاظت محیط زیست قرچک 
چندین مرتبه با اداره جهاد کشاورزی و اداره 

بهداشت از این محل ها بازدید کرده اند و هیچ 
موردی از استفاده فاضلاب در بخش کشاورزی 
سبزیجات و صیفی جات مشاهده و گزارش 
نشده است اما در بخش های دیگر کشاورزی 
و  مشاهده  آب فاضلاب  از  استفاده  بعضا 
تا زمانی که  این حال  با  گزارش شده  است. 
راه اندازی  شهرستان  فاضلاب  تصفیه خانه 
با  مقابله  در  اقدام کارآمدی  نمی توان  نشود 
این گونه اقدامات انجام داد.« به گفته او اگر 
این حجم از فاضلاب تصفیه نشود مشکلات 
زیادی را برای محیط زیست و سلامت افراد 
بخشی  اکنون  این که  می آورد. کما  وجود  به 
از فاضلاب های خانگی داخل جوی های آب 
انتشار بوی نامطبوعی  رها می شوند و باعث 
عمده  بخش  همچنین  شده اند.  معابر  در 
فاضلاب به اطراف روستاها ختم می شود و 
مناظر بسیار ناخوشایندی و مشکلات زیادی 
را برای ساکنان آن مناطق  پدید آورده است. 
ظاهری در  پایان صحبت های خود ضمن تاکید 
بر لزوم راه اندازی تصفیه خانه فاضلاب مرکزی 
دسترس  »در  گفت:  قرچک  شهرستان  در 
مشکلات  علاوه بر  می تواند  فاضلاب  بودن 
زیست محیطی و انتشار بوی نامطبوع باعث 
شیوع و گسترش بیماری های مختلفی شود. 
درصورتی که فاضلاب تصفیه  شود علاوه بر رفع 
این مشکلات، می توان از  این  پساب مجدد در 
فعالیت های کشاورزی و واحدهای تولیدی و 

صنعتی استفاده کرد.«

اقلیم

| روزنامه نگار |

| مجتبی پارسا |
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کارشناس   98 سیل  از  پس  روزهای  در 
شوشتر  تاریخی  آبی-  سازه  از  یونسکو 
بازدید کرد و آسیب های سیل را دید؛ دیوار 
آن  آسیاب ها.  محوطه  جداره های  و  غربی 
زمان هنوز سازه ها زیر آب بودند و ترک ها را 
معاون  طالبیان،  محمدحسن  دید.  نمی شد 
میراث  )وزارت  سازمان  میراث فرهنگی 
اقدامات  که  گفت  بازدید  آن  در  امروزی( 
را  جهانی  اثر  به  آسیب  جلوی  پیش گیرانه 
مرمت  و  استحکام بخشی  لزوم  از  و  گرفته 
رودخانه که  سطح  او گفت که  راند.  سخن 
انجام  برای  دقیق  بررسی های  فروکش  کند 
این  اما  می شود.  انجام  ویژه  اقدامات 
میزان  سد  مرمت  به  کم  دست  بررسی ها 
راه رسید.  از  نکرد و سیلاب دیگری  کمکی 
بهار  از بارش های سیل آسای  یک ماه پس 
بود  گفته  عزیزی  فرهاد  هم،  پیش  سال 
نیست:  مناسب  میزان«  »بند  وضعیت  که 
حضور  زمان  در  بازدیدها  دور  آخرین  »در 
فروردین   ۲۴ تا   ۲۲ از  یونسکو  کارشناس 
اما  بود،  آب  زیر  همچنان  میزان«  »بند 
در  آب  تاریخ، که  این  از  قبل  روزهای  در 
بررسی ها  بود،  کرده  فروکش  بخش  این 
ترک های عمیقی در بنا را نشان می دادند.«

اول  شاپور  به  را  میزان شوشتر  بند  ساخت 
هشتم  اثر  این  می دهند.  نسبت  ساسانی 
سال  یک  و  شد  ملی  ثبت   1۳۷8 خرداد 
تاریخی  اثر   1۵ کنار  در  تاریخ  این  از  پس 

یونسکو  جهانی  میراث  فهرست  در  دیگر 
است  سال  دو  دست کم  اما  جای گرفت. 
که مسئولان میراثی کشور، اهمیت این اثر 
زخم  و  گرفته اند  نادیده  را  آبی  سازه های 

کرده اند. فراموش  را  کهنه اش 

شاید یونسکو سر برسد
حسین پنبه دانه پور، فرماندار شوشتر همین 
بند  شکستگی  نشدن  بازسازی  از  دیروز 
میزان گله کرد. این اولین گله از بی توجهی 
نبود. او هشدار داد که  به این سازه جهانی 
»بازسازی نشدن بند میزان و وقوع سیلاب، 
شوشتر  به  هم  را  یونسکو  است  ممکن 
ایسنا گفت: »در پی سیلاب  به  و  بکشاند« 
سال 98، بند میزان دچار شکستگی شد که 
به صورت موضعی، ترمیم و محافظت شده 
نشانه هایی  حاضر  حال  در  چند  هر  است. 
هنوز شکستگی  اما  نشده  مشاهده  از خطر 
و  تعمیر  سازه ای،  صورت  به  میزان  بند  در 
بند  نشدن  بازسازی  است.  نشده  بازسازی 
میزان و وقوع سیلاب، ممکن است یونسکو 

بکشاند.« شوشتر  به  هم  را 
که  گفت  گلایه هایش  در  شوشتر  فرماندار 
بند  افزایش دبی رودخانه کارون  در صورت 
میزان زیر آب می رود. این اتفاق صبح دوم 
آذر امسال رخ داد با افزایش دبی رودخانه 
کارون، اثر جهانی »بند میزان« در آب غرق 

شد.

سیل دوباره آذر
بارندگی های شدید آذر، هراس تکرار سیلاب 
با  موج های گل آلود  برخورد  و   98 فروردین 
داشت.  همراه  به  را  شوشتر  آبی  سازه های 
به  میزان  بند  آمد  خبر  که  نکشید  طولی 
بیشتر شد.  نگرانی ها  و  است  رفته  آب  زیر 
میراث  پایگاه  مدیر  بهادری،  محمدرضا 
شوشتر  تاریخی  ـ  آبی  سازه های  جهانی 
اتفاق  این  نگرانی ها گفت که  به  پاسخ  در 
بند  وجودی  ماهیت  و  است  طبیعی  کاملا 
رود  شاخه  در  آب  تنظیم  و  تقسیم  میزان، 
نوعی  به  تاریخی  سد  این  و  است  گرگر 
در  »وقتی  می شود.  تنظیمی محسوب  سد 
بالادست با بارش های شدید به ویژه در نیمه 
رودخانه  دبی  می شویم  مواجه  سال  دوم 
به  توجه  با  می کند.  پیدا  افزایش  کارون 
شرایط جوی و بارندگی های شدید روزهای 
و  بالادست  شوشتر،  شهرستان  در  گذشته 
وارد  آب  از  عظیمی  اطراف، حجم  شهرهای 
کارون شد و به تبع آن، بخشی از این آب 
شرایط،  این  پی  در  که  رسید  شوشتر  به 
بندمیزان نیز به زیر آب رفت اما راز پایداری 
و ماندگاری 1800 ساله این مجموعه، وجود 
بند  وظیفه  او  گفته  به  است.«  میزان  بند 
میزان در وهله اول، کاهش فشار وارد روی 
آب  تنظیم  و  آبشارها  و  آسیاب ها  مجموعه 
چرا که  است  و گرگر  شطیط  نهرهای  میان 

آب موجود در مجموعه آبشارها و آسیاب ها 
که  این طور  می شود.  تامین  شاخه گرگر  از 
از  بار پس  چندین  در سال  داد  توضیح  او 
عوامل  و  پایگاه  و  می دهد  رخ  بارندگی ها 
شدن  عادی  از  پس  بلافاصله  آن  اجرایی 
شرایط، اقدامات لایروبی را انجام می دهند. 
فروکش  محض  به  تا  منتظریم  »هم اکنون 
کردن دبی رودخانه و تثبیت آن ظرف دو یا 
سه روز آینده نسبت به پاکسازی و لایروبی 
لایروبی  آیا  اما  کنیم.«  اقدام  میزان  بند 
انجام شد؟ گلایه های فرمانداری غیر از این 
را می گوید. علاوه بر این سیلاب آذر آن طور 
که مدیر پایگاه خبر داده »دو یا سه نقطه« 
دیروز  او  کرد.  جزئی  آسیب  دچار  هم  را 
گرگر  رودخانه  همچنان  »متاسفانه  گفت: 
و  آب  سازمان  باید  و  است  نشده  لایروبی 

اقدام کند.« زمینه  این  در  برق 

آگاهی از احتمال فاجعه
تخریب  و  رانش  میزان،  بند  زخم  بر  علاوه 
این  شوشتر  تاریخی  آبی  سازه های  دل  در 
خطر  معرض  در  را  جهانی  ثبت  مجموعه 
بهار  شدن  نزدیک  با  و  داده  قرار  جدی 
نگرانی از احتمال آسیب دیدن این اثر ثبت 
روز  یک  است.  بخشیده  شدت  را  جهانی 
مدیر  بهادری،  محمدرضا  آذر  سیل  از  پس 
پایگاه میراث جهانی سازه های آبی تاریخی 
شوشتر در نشستی با گروه حفاظت ایکوم 
بروز  احتمال  و  زخمی کهنه گفت  از  ایران 
ایران:  جهانی   ثبت  آثار  دل  در  فاجعه ای 
آینده  »اگر این موضوع مدیریت نشود در 
نه چندان دور شاهد یک فاجعه بزرگ در 
ثبت جهانی شوشتر خواهیم  آثار  مجموعه 
بود اما امیدواریم این اتفاق نیفتد و بتوانیم 
یک  او  گفته  به  کنیم.«  مدیریت  را  آن 
اندازه ۷۵0 متر  به  جداره در بستر طبیعی 
دچار  تاریخی شوشتر  و  آبی  سازه های  در 
اتفاقی  است که  و جداشدگی شده  رانش 
با  و  می رود  شمار  به  مجموعه  در  منفی 
توجه به ملاحظاتی که در مسئله منظر آثار 
نمی توان  دارد،  وجود  شوشتر  جهانی  ثبت 
استفاده کرد  نوین  تکنولوژی ها  از  بی پروا 
و  بکر  بستر  یک  آثار  این  بستر  که  چرا 
آن  استحکام بخشی  برای  و  است  طبیعی 
نمی توان بدون انجام مطالعات منظر اقدامی 

داد. انجام 
عارضه  این  که  بود  داده  توضیح  بهادری 
چندین سال است که در این سازه ها ایجاد 
شده و مجموعه ثبت جهانی شوشتر را تهدید 
می کند و البته »مدیران میراث فرهنگی چه 
در سطح استان و چه در سطح وزارت خانه 
پیگیر برطرف کردن این مسئله هستند« اما 

»باید این مسئله به صورت میان دستگاهی 
حل شود«.

دیواره غربی محوطه سازه های آبی تاریخی 
کارون  رودخانه  از  گرگر  شاخه  در  شوشتر 
بخشی  همراه  به  مجموعه  این  و  دارد  قرار 
از نهر گرگر که از جمله آثار سیزده گانه نظام 
آبی تاریخی شوشتر هستند به ثبت میراث 
کنوانسیون های  آنچه  رسیده اند،  جهانی 
امنیت  دارند  تاکید  آن  روی  بر  بین المللی 
در  و گردشگران  انسان ها  جانی  سلامت  و 
تاریخی  مجموعه های  از  بازدید  هنگام 
رانش  این  که  این  به  توجه  با  لذا  است 
ضرورت  بپیوندد  وقوع  به  می تواند  هر 
رسیدگی به آن احساس می شود. احمدرضا 
میراث فرهنگی  معاون  حسینی بروجنی، 
هم  خوزستان  میراث فرهنگی  کل  اداره 
گفته بود: »رانش در دیواره غربی سازه های 
باز  قبل  سال های  به  شوشتر  تاریخی  آبی 
می گردد و مربوط به امروز نیست بلکه مرور 
رانش  این  طبیعی  عوامل  اثر  در  و  زمان 

است.« گرفته  صورت 

چرا زخم ها فراموش شدند؟
فراموش  عمیق  ترک های  این  چرا  اما 
کل  اداره  مسئولان  که  ترک هایی  شدند؟ 
پایگاه میراث جهانی وزارتخانه هم از وجود 
آن ها خبر داشتند و می دانستند که این بند 
زیر آب می رود. چندی پیش ایسنا در این 
طول  در  است که  سوال  جای  نوشت:  باره 
اقدامی  هیچ  تاکنون  آیا  سال گذشته  یک 
که  عمیقی  ترک های  کردن  برطرف  برای 
یا  نشده  انجام  بود،  شده  مطلع  آن  از  نیز 
پیش بینی برای احتمال بارندگی های بعدی 
در این محوطه  جهانی که تقریبا هر سال آن 
می کند،  لمس  خود  پوست  و  با گوشت  را 
بند  تنها  نه  موضوع  این  نداده اند؟  انجام 
محوطه  که  شوشتر  آبی  سازه های  میزان 
همان  در  شوش  و  چغازنبیل  تپه،  هفت 
لرستان،  آبی  سازه های  خوزستان،  استان 
قلعه فلک الافلاک، بافت تاریخی بروجرد در 
مجموعه  یوش،  تاریخی  روستای  لرستان، 
بافت  مازندران،  استان  در  ساری  فرح آباد 
بویراحمد،  و  کهگیلویه  در  تاریخی دهدشت 
بافت تاریخی گرگان و دیوار تاریخی اش در 
استان گلستان و پل تاریخی کن در پایتخت 
و صدها بنا و محوطه  تاریخی دیگر را آن قدر 
میزان  زمان  همان  در  که  بود  کرده  درگیر 
میلیارد   ۶۷9 را  شده  وارد  خسارت  دقیق 
از  خبری  آن کمتر  از  بعد  اما  اعلام کردند. 
آخرین اقداماتِ انجام شده برای ساماندهی 

شد. منتشر  آسیب دیده  آثار  مرمتِ  و 

سنتی  »آیین  ثبت  از  چرمهین  شهردار 
فهرست  در  چرمهین«  جاری  شالورا 
داد. خبر  کشور  ناملموس  میراث فرهنگی 

داد:  توضیح  ایمنا  به  راسخ  ثابت  شهاب 
کهنی  آیین های  از  یکی  جاری  »شالورا 
است که در شهر چرمهین از گذشتگان باقی 
روز   ۷0 گذشت  از  پس  ساله  هر  و  مانده 
فصل گرما  آغاز  با  همزمان  و  نوروز  عید  از 

می شود.« برگزار 
شصت  روز  دو  گذشته های  »در  افزود:  او 
زده  توسط دشتبان محل، جار  نهم سال  و 
به  آیین سنتی  این  تا زمان شروع  می شد 

برسد.« دیار  این  مردم  عموم  اطلاع 
»بر  گفت:  همچنین  چرمهین  شهردار 
آیین  چرمهین  مردم  اعتقادات  اساس 
وحدت،  محبت،  پیام آور  جاری  شالورا 
همدلی و شادی است، بر اساس نقلی که 
کهنسالان شهر از این آیین سنتی دارند در 
از  یک  هر  روز  این  رسیدن  فرا  با  گذشته 
فامیل هایی که در چرمهین ساکن بودند در 

می آمدند.  هم  گرد  آبشار  نزدیکی 
مردم با حضور در نزدیکی آبشار شاه لولاک 
مهیا  فامیل  و  خود  اتراق  برای  را  مکانی 
کرده و بر اساس اعتقادات و سنتی که به 
آنان ارث رسیده بود یک یا چند روز در این 
عنوان  با  محلی  در  یکدیگر  کنار  در  مکان 

می کردند.« زندگی  "یورت" 

طایفه های  این که  بیان  با  راسخ  ثابت 
نمی دادند  اجازه  عنوان  هیچ  به  مختلف 
برگزار می شد  آیین شالورا جاری  روزی که 
اسکان  محل  سکونتگاه ها که  از  یک  هیچ 
کرد:  اضافه  بماند،  خالی  بود  طایفه  هر 
ملزم  را  خود  چرمهین  شهر  قدیم  »مردم 
و  دانسته  جاری  شالورا  مراسم  اجرای  به 
آن  را واجب می دانستند و بر همین اساس 
در تلاش بودند این آیین آبرومندانه برگزار 

شود.«
لنجان  شهرستان  این که  بیان  با  او 
گنجینه ای بکر و متنوع از میراث ناملموس 
معنوی،  سرمایه  این  حفظ  به  اما  است، 
نشده  توجه  باید  که  گونه  آن  فرهنگی 

حرکت  به  توجه  »با  کرد:  عنوان  بود، 
تقویت  مسیر  در  چرمهین  شهرداری 
شد  تلاش  شهر؛  این  گردشگری  صنعت 
قرار  بهینه  بهره برداری  مورد  و  شناسایی  با 
دادن آیین کهن شالورا جاری علاوه بر زنده 
جذب  در  رسوم کهن  و  آداب  داشتن  نگه 
شهردار  کنیم.«  عمل  موفق  نیز  گردشگر 
این  ثبت  »پرونده  داد:  ادامه  چرمهین 
جهت  و  تهیه  شهرداری  توسط  آیین کهن 
میراث فرهنگی، گردشگری  اداره  به  بررسی 
و صنایع دستی لنجان ارائه شد که در نهایت 
اصفهان،  استان  آثار  ثبت  شورای  تایید  با 
میراث فرهنگی  ثبت  شورای  به  پرونده  این 

شد.« ارسال  کشور  ناملموس 

آسیب های سیلاب 98 به سازه های آبی شوشتر هنوز ترمیم نشده است

کسی ترک های »میزان« را ندید
فرماندار شوشتر: بازسازی نشدن بند میزان و وقوع سیلاب، ممکن است یونسکو را هم به شوشتر بکشاند

آین سنتی »شالورا جاری چرمهین« ثبت ملی شد

رئیس سازمان امور اراضی اعلام کرد:
جابه جایی مزارع 

پرورش میگو در حریم 
غار نمکی قشم

»حدود  گفت:  اراضی  امور  سازمان  رئیس 
۷۵0هکتار از اراضی واگذار شده برای احداث 
نمک  غار  حریم  در  میگو که  پرورش  مزارع 

می شوند.« جابه جا  بودند  قشم  جزیره 
»در  اورنگی گفت:  علیرضا  ایسنا  به گزارش 
قانون به سازمان امور اراضی تکلیف شده که 
حرایم مربوط به تاسیسات، مراکز نظامی و 
میراث فرهنگی در واگذاری اراضی ملی و دولتی 
رعایت شود و استعلامات نیز از مراجع قانونی 
اخذ شود. اتفاق اخیری که در واگذاری مزارع 
پرورش میگو در جزیره قشم افتاد این بود 
که میراث فرهنگی اعلام کرد به دلیل وجود 
غار نمک باید حرایم در احداث  مزارع رعایت 

شود.«
او ادامه داد: »با تفاهماتی که انجام دادیم قرار 
واگذاری های  این  از  ۷۵0هکتار  حدود  است 
مزارع پرورش میگو که در حریم غارنمک بود 
جابه جا شوند و عرصه های جایگزین در جای 

دیگری به آن ها تعلق گیرد.«
شده  واگذار  مساحت  اورنگی  گفته  به   
بررسی ها  از  بعد  و  بود  هکتار  حدود1۵80 
مشخص شد که در حریم غار نمک بوده است 
و به میراث فرهنگی استان نیز در این خصوص 
تذکر داده شد ولی با پیگیری های لازم قرار بر 

این است که عرصه ها جابه جا شوند.

وضعیت بها الدین 
خرمشاهی پس از ابتلا 

به کرونا
تازه ترین  از  خرمشاهی  بها  الدین  فرزند 
به  ابتلا  پی  در  ادبی که  چهره  این  وضعیت 
است  شده  بستری  بیمارستان  در  کرونا 

. ید می گو
عارف خرمشاهی، فرزند بها  الدین خرمشاهی 
حافظ پژوه  و  نویسنده  این  وضعیت  درباره 
که به کووید-19 مبتلا شده و در بیمارستان 
سه  »پدرم  گفت:  ایسنا  به  است،  بستری 
روزی هست که در بخش  مراقبت های ویژه 
بیمارستان آتیه هستند. خدا را شکر دستگاه 
تنفس  خودشان  و  نیست  وصل  ایشان  به 
ما  و  کرده اند  دریافت  را  داروها  می کنند. 
بدن شان  در  را  داروها  تاثیر  منتظر هستیم  

ببینیم.«
او در ادامه بیان کرد: »خوشبختانه شرایط شان 
حاد نیست، هوشیار هستند و همان طور که 
گفتم  بدون دستگاه تنفس می کنند. در کل 

وضعیت شان رو به بهبود است.«
مترجم،  نویسنده،  خرمشاهی،  بها الدین 
شاعر  حافظ پژوه،  فرهنگ نویس،  طنزپرداز، 
و همچنین یکی از قرآن پژوهان و مترجمان 

است. فارسی  زبان  به  قرآن کریم 
تفسیر  و  شناسی  حافظ   در  تالیفاتی  او 
شعرهای او دارد و پژوهش در شعر و زندگی 
حافظ شیرازی حوزه تخصصی کار پژوهشی 
کتاب  چندین  تاکنون  خرمشاهی  اوست. 
کتاب  میان  آن  در  که  نوشته  حافظ  درباره 
اعلام،  الفاظ،  شرح  زمینه  در  »حافظ نامه« 
حافظ  دشوار  بیت های  و  مفهوم های کلیدی 

دارد. شهرت  همه  از  بیش 

کشف یک کلیسا و معبد 
تاریخی در مصر

یک  بقایای  کردند  اعلام  باستان شناسان 
مصر  در  را  تاریخی  کلیسای  و  دژ  معبد، 
نقل  به  ایسنا،  گزارش  به  کرده اند.  کشف 
مصر  در  باستان شناسان  لایوساینس،  از 
به دوران دودمان  بقایای یک معبد متعلق 
»بطلمیوسی«، یک دژ رومی و یک کلیسای 
کلیسای  این  کرده اند.  کشف  را  تاریخی 
در  واقع  رومی  دژ  ویرانه های  در  تاریخی 
که  معبدی  است.  شده  ساخته  »اسوان« 
دودمان  دوران  به  نیز  شده  کشف  اخیرا 
پس  دهه  دو  دارد که  تعلق  »بطلمیوسی« 
از مرگ اسکندر مقدونی در ۳۲۳ پیش از 

شد. ایجاد  میلاد 
کشف  منطقه ای  در  معبد  این  ویرانه های 
شده است که یک کتیبه  سنگی حکاکی شده 
امپراتور رومی در آن  از تصاویر یک  ناتمام 
قرار دارد. در این کتیبه مردی شبیه به یک 
ایستاده  محراب  یک  کنار  در  روم  امپراتور 

است.
به گفته مصطفی وزیری، دبیرکل وزارت آثار 
ستون  چهار  معبد  این  در  مصر،  باستانی 
داشته  وجود  نخل  برگ های  حکاکی  با 
خط  به  نوشته  یک  معبد  این  در  است. 
»هیراطیقیه« )سیستم نوشتاری که در مصر 
باستان مورد استفاده قرار می گرفت( کشف 
شده که شامل اطلاعاتی درباره یک امپراطور 

است. یونانی 

به گفته فرماندار شوشتر هر 
چند در حال حاضر نشانه هایی 
از خطر مشاهده نشده اما 
هنوز شکستگی در بند میزان 
به صورت سازه ای، تعمیر و 
بازسازی نشده است و بازسازی 
نشدن بند میزان و وقوع 
سیلاب، ممکن است یونسکو را 
هم به شوشتر بکشاند

|پیام ما| زخمی که سیل بهار 98 به سازه های آبی شوشتر زد، هنوز درمان نشده است. در آن سیلاب بزرگ بند میزان شکست و ترک های 
عمیقی بر سازه جهانی نشست. شکستگی ها را چندی بعد ترمیم کردند اما موضعی و موقت. میزان سدی دست ساخته و بازمانده دوره 
ساسانیان است و از دو سال پیش هشدارهای بسیاری درباره ضرورت ترمیم و استحکام بخشی جدی آن داده شده است اما آن قدر به 
این هشدارها بی توجهی کردند که این بند، دو ماه پیش بار دیگر با خروش کارون به زیر آب رفت. حالا بهار و احتمال بارش  نزدیک است 

و فرماندار شوشتر می گوید این بی توجهی ممکن است سازمان جهانی یونسکو را به شوشتر بکشاند.

میراث ناملموس

در طول یک سالی که بحث 
کرونا وجود داشته، حتی 
یک مورد مشکوک هم وجود 
نداشت که کسی آمده باشد 
در هتلی و مبتلا شده باشد. 
این مؤید سلامت کامل 
هتل ها از نظر بهداشتی و 
رعایت پروتکل ها است و 
باید به یک باور عمومی در 
جامعه تبدیل شود

رئیس جامعه هتل داران مدعی است در یک 
به  مشکوک  مورد  یک  حتی  سال گذشته 

کرونا در هتل ها وجود نداشته است.
به گزارش ایسنا، این اظهارات درحالی مطرح 
به  آذرماه  تا  دست کم  هتل ها  می شود که 
استعلام  برای  بهداشت  وزارت  برنامه های 
بیماران کرونایی دسترسی نداشتند. با این 
گفته  پیش تر  حمزه زاده که  وجود جمشید 
ظرفیت  درصد   10 فقط  دوران کرونا  در  بود 
 ۳0 و  است  داشته  مسافر  هتل های کشور 
درصد هتل ها کامل تعطیل و دو سوم نیروی 
شده اند،  بیکار  هم  بخش  این  در  شاغل 
متنی  نوروز،  و  بهمن  تعطیلات  آستانه  در 
نوشته که »در طول یک  و  را منتشر کرده 
سالی که بحث کرونا وجود داشته، حتی یک 
نداشت که کسی  مورد مشکوک هم وجود 
آمده باشد در هتلی و مبتلا شده باشد. این 
مؤید سلامت کامل هتل ها از نظر بهداشتی 
و رعایت پروتکل ها است و باید به یک باور 

عمومی در جامعه تبدیل شود.«
نزدیک  هتل ها  در  طولانی کرونا  تعطیلات 
به یک سال شده است، بیشتر اقامتگاه ها 
کشور  در  ویروس  این  شیوع  با  هم زمان 
یا  و  با کرونا  مبارزه  ملی  ستاد  دستور  با 
با کاهش  شدند.  تعطیل  خود  تصمیم  به 
شد  تایید  شهرها  برخی  در  مبتلایان،  آمار 
ظرفیت  درصد   ۵0 یا   ۲۵ با  هتل ها  که 

خود، بسته به وضعیت کرونا در آن منطقه، 
فعالیت خود را از سر بگیرند، اما همچنان 
استقبال از اقامت در هتل کم است. طبق 
آماری که رئیس جامعه هتل داران قبلا به 
ایسنا داده، پس از کاهش محدودیت  تردد 
درصد،  سه  تا  دو  حدود  فقط  شهری  بین 
هتل ها  ظرفیت  قبل،  ماه های  از  بیشتر 
هتل داران  جامعه  رئیس  است.  شده  پر 
و  نوروز  تعطیلات  شدن  نزدیک  با  ایران 
یک  از  پس  سفر  زیاد  حجم  پیش بینی 
اقامتگاه های  با  برخورد  محدودیت،  سال 
غیرمجاز را درخواست کرده و نوشته است: 
سر  پشت  را  دشواری  سال  ما  »مردم 
مشکلات  کرونا  ویروس  شیوع  گذاشتند. 
را افزون کرد و زندگی همه ما را از جهات 
پیداست که  داد.  قرار  تاثیر  تحت  مختلف 
با این همه فشار، مردم بیش از پیش به 
تفریح و سیر و سیاحت نیازمندند. طبیعی 
مردم  زندگی  از  را  نمی توان سفر  است که 
به ملاحظاتی  این مشروط  اما  حذف کرد. 
دولت،  است.  نظارت  و  مدیریت  حوزه  در 
مردم  باید  کرونا  ستاد  و  بهداشت  وزارت 
غیررسمی  اقامتگاه های  در  اسکان  از  را 
نظارتی  هیچ  که  اجاره ای  خانه های  مانند 
به  را  بدارند و آن ها  باز  روی آن ها نیست، 
و  ایمن  رسمی،  اقامتگاه های  از  استفاده 

کنند.« تشویق  نظارت  دارای 

رئیس جامعه هتل داران مدعی شد

حتی یک مورد مشکوک به کرونا نداشتیم

|  
se

da
ye

m
ira

s 
 |

|  
se

da
ye

m
ira

s 
 |



پیامک شما را دربـاره 

این صفحه می خوانیم 0 9 0 3 3 3 3 8 4 9 5سال شانزدهم   |   شماره پیاپی 19۴۳   | پنجشنبه 1۶ بهمن  41۳99 چارسوق

دیگر  و  نیرو  وزیر  که  مواردی  از  یکی   
همکاران او در بخش های مختلف وزارتخانه 
در روزهای کمبود برق بر آن تاکید داشتند، 
نداریم«  برق  تولید  »مشکل  که  بود  این 
دلیل  به  برق  کمبود  می گوید  نیرو  وزارت 
کمبود سوخت نیروگاه هااست. نیروگاه هایی 
که در مقطعی مجبور به استفاده از سوخت 
گاز  تامین  در  که  چرا  شدند،  جایگزین 
مشکل داشتند. از طرفی وزارت نفت هرگونه 
پارس  میدان  در  ویژه  به  گاز  تولید  افت 
تسلسل  این  و  می کند  تکذیب  را  جنوبی 
ادامه دارد. به هر روی کشور در مقطعی در 
برداشت  به  اقدام  اجبار  به  زمستان  میانه 
از ذخیره سدها کرد تا برق تولید کند، این 
نظر فنی  از  اقدامات دیگر هر چند  و  اقدام 
را نفی می کند،  تولید برق  وجود مشکل در 
است که  این  موید  منابع  تامین  نظر  از  اما 
چرا که دست  داریم،  برق مشکل  تولید  در 
در  آن ها  از  استفاده  برده ایم که  منابعی  به 
نداشتیم،  چشمگیری  بارندگی  که  سالی 

نمی رسد. نظر  به  منطقی  چندان 

است:  گفته  جماران  به  دیروز  اردکانیان 
کمبود سوخت  از  ناشی  برق  تولید  »کمبود 
داده  نیروگاه ها  به  که  سوختی  است، 
بخش ها  همه  مورد نیاز  برق  که  می شود 

و  معدن  صنعت،  تجاری،  خانگی،  از  اعم 
از  کمتر  بسیار  کند،  تامین  را  کشاورزی 
وزارت  در  ما  همکاران  که  است  سوختی 
گرمایش  مصرف  برای  هستند  ناچار  نفت 
ارائه کنند. یعنی گازی که  خانگی و تجاری 
می شود،  داده  تجاری  و  خانگی  بخش  به 
که  است  گازی  برابر  هفت  از  بیش  بعضا 
جریان  در  می شود«  داده  نیروگاه ها  به 
دی ماه  ناگهانی  و  بی برنامه  خاموشی های 
بسیاری از صنایع و واحدهای تولیدی دچار 
خسارت و زیان شدند، هنوز هم این واحدها 
نیرو  وزارت  اولویت  در  برق  زمان کمبود  در 
برای خاموشی هستند، وزیر نیرو می گوید: 
»با صنایع هماهنگ هستیم که با توجه به 
اهمیت تامین برق بخش خانگی و عمومی 

تولید  با کمبود  اگر  و...  بیمارستان ها  مثل 
برق مواجه شدیم، برای جبران این کمبود، 
برق  مدت کوتاه  برای  و  موقتی  صورت  به 

کنیم«  قطع  را  انرژی بر  صنایع 

 آخرین نرخ تورم تولیدکننده
 بخش برق

مرکز آمار ایران به صورت دوره ای گزارش هایی 
برق  بخش  توليد كننده  قيمت  شاخص  از 
هنگام  زود  اعلام  باعث  می کند که  منتشر 
در  اطلاعات  این  از  استفاده  و  تورم  روند 
قيمت هاست.  تعديل  براي  ملی  محاسبات 
قيمت  شاخص  شامل  اطلاعات  این 
پربار،  ساعات  -به تفكيك  برق  توليد كننده 
اساس  بر  است که  و...-  ميان بار  و  كم بار 
سال پایه که 1۳90 است منتشر می شود. بر 

ایران که  آمار  مرکز  آخرین گزارش  اساس 
دیروز منتشر شد، متوسط تورم سالانه تولید 
کننده کل بخش برق در چهار فصل منتهی 
به  افزایش  واحد   10.۷ با  امسال  پاییز  به 
٢٩.٣ درصد رسید: »درصد تغییرات شاخص 
قیمت تولیدکننده کل بخش برق نسبت به 

فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
در فصل پاییز ١٣٩٩ به ٤٥,٥ درصد رسید. 
توسط  دریافتی  قیمت  میانگین  عبارتی،  به 
محصول  فروش  ازای  به  برق  نیروگاه های 
فصل  در  برق،  توزیع  شرکت های  به  خود 
 ،١٣٩٨ پاییز  فصل  به  نسبت   ١٣٩٩ پاییز 
این  در  است«  داشته  افزایش  درصد   ٤٥.٥
گزارش در سرفصل تورم فصلی آمده است: 
»درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده 
)تورم  قبل  به فصل  نسبت  برق  کل بخش 
فصلی( در فصل پاییز ١٣٩٩ به ٧,٣ درصد 
رسید که در مقایسه با همین اطلاع در فصل 
تابستان، ٣.٧ واحد درصد کاهش دارد. در 
فصل مورد بررسی، درصد تغییرات شاخص 
به  نسبت  برق  بخش  تولیدکننده  قیمت 
اوج بار،  مختلف  ساعات  برای  قبل،  فصل 
و   ١٣.٠  ،٥.٤ ترتیب  به  کم بار،  و  میان بار 
به  نقطه  تورم  وضعیت  است«  بوده   -٠.٩
نقطه بر اساس این گزارش این طور تشریح 
شده است: »درصد تغییرات شاخص قیمت 
فصل  به  نسبت  برق  بخش  تولیدکننده کل 
در  نقطه(  به  نقطه  )تورم  قبل  سال  مشابه 
رسید.  درصد   ٤٥,٥ به   ١٣٩٩ پاییز  فصل 
توسط  دریافتی  قیمت  میانگین  عبارتی،  به 
محصول  فروش  ازای  به  برق  نیروگاه های 
فصل  در  برق،  توزیع  شرکت های  به  خود 
 ،١٣٩٨ پاییز  فصل  به  نسبت   ١٣٩٩ پاییز 
٤٥.٥ درصد افزایش داشته است. تورم نقطه 
تابستان  فصل  در  برق  بخش  نقطه کل  به 
درصد  است.  بوده  درصد   ٤٣.٠ جاری  سال 
بخش  تولیدکننده  قیمت  تغییرات شاخص 
فصل  به  نسبت  بررسی  مورد  در فصل  برق 
مختلف  ساعات  برای  قبل،  سال  مشابه 
 ،٣٩.٧ ترتیب  به  و کم بار،  میان بار  اوج بار، 
ایران  آمار  بوده است.« مرکز  و ٤٦.٩   ٤٦.٩
گزارش٢٩.٣  این  در  را  سالانه  تورم  نرخ 
است:  آورده  خود  گزارش  در  و  اعلام کرده 
قیمت  شاخص  میانگین  تغییرات  »درصد 
فصل  چهار  در  برق  بخش  کل  تولیدکننده 
منتهی به فصل پاییز ١٣٩٩ نسبت به مدت 
مشابه در سال قبل )متوسط تورم سالانه( به 
٢٩.٣ درصد رسید که نسبت به همین اطلاع 
در فصل قبل ١٠.٧ واحد درصد افزایش نشان 
می  دهد. همچنین درصد تغییرات میانگین 
در  برق  بخش  تولیدکننده  قیمت  شاخص 
به  پاییز نسبت  به فصل  منتهی  چهار فصل 
ساعات  برای  قبل،  سال  در  مشابه  مدت 
ترتیب  به  و کم بار،  میان بار  اوج بار،  مختلف 
باید  است« حال  بوده   ٣١.٨ و   ٢٩.١  ،٢٦.١
دید در سال پیش رو علاوه بر کمبود، تا چه 

بود.  خواهیم  برق  شاهد گرانی  میزان 

مرکز آمار ایران اعلام کرد:

نرخ تورم تولیدکننده بخش برق ۲۹.۳ درصد
وزیر نیرو: اولویت با تامین برق بخش خانگی و عمومی است اگر با کمبود مواجه شویم، برق 

صنایع انرژی بر را قطع می کنیم

وزیر نیرو:
گازی که به بخش خانگی و 
تجاری داده می شود، بعضا 

بیش از هفت برابر گازی است 
که به نیروگاه ها داده می شود

موضوع تولید و توزیع برق در ماه های اخیر نه تنها متولیان و دستگاه های اجرایی را با چالش های متعدد روبه رو کرده است، بلکه 
مردم را نیز با خاموشی در منازل و معابر و همچنین آلودگی ناشی از مازوت سوزی در شهرهای بزرگ، درگیر ماجرای کمبود برق کرد. 
چند روزی است روشنایی به خیابان ها برگشته و چند هفته ای است خاموشی دامن کشیده و از خانه ها و واحدهای تولیدی و صنعتی 
رفته است، اما تبعات بحران یک ماه اخیر در حوزه برق تمامی ندارد. علاوه بر نگرانی هایی که همچنان درباره ذخیره سدهای برق آبی 
برای تابستان پیش رو، مطرح است، بر اساس اعلام مرکز آمار تورم تولیدکننده بخش برق هم افزایش 10 واحدی داشته، حالا شاید 
مردم کمتر کمبود برق را در زندگی خود لمس کنند، اما به نظر می رسد این موضوع همچنان با توجه به وضعیت سوخت نیروگاه ها 

و تولید برق به قوت خود باقی است.

درصد تغییرات میانگین 
شاخص قیمت تولیدکننده کل 

بخش برق در چهار فصل منتهی 
به فصل پاییز ١٣٩٩ نسبت 
به مدت مشابه در سال قبل 

)متوسط تورم سالانه( به ٢٩.٣ 
درصد رسید که نسبت به همین 
اطلاع در فصل قبل ١٠.٧ واحد 

درصد افزایش نشان می  دهد
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نقشه برداری از رودخانه 
هیرمند مرزی برای تحویل 

حقابه ایران آغاز شد
مدیرکل دفتر رودخانه های مرزی و منابع آب 
نقشه برداری  کار  آغاز  از  نیرو  وزارت  مشترک 
توسط گروه  امروز  از  مرزی  هیرمند  رودخانه 
کاری مشترک دو کشور به منظور تحویل حقابه 
ایران از این رودخانه خبر داد. به گزارش وزارت 
نیرو، عیسی بزرگ زاده، با اشاره به حضور هیئت 
ایران گفت:  در  افغانستانی  نفره   ۲0 از  بیش 
زابل مستقر  به مدت یک ماه در  این هیئت 
خواهند بود و در این مدت اکیپ های فنی دو 
کشور با حمایت مرزبانان ایرانی و افغانستانی 
وارد عرصه کار می شوند.او درباره نتایج نشست 
در  افغانستانی  و  ایرانی  طرف های  مشترک 
رودخانه  خصوص  در  سیستان و بلوچستان 
نشست  این  در  داد:  ادامه  مرزی،  هیرمند 
امور  کشور،  نیرو،  وزارتخانه های  فرابخشی، 
خارجه، دفاع و فرماندهی مرزبانی و دستگاه ها و 
مسئولان استانی از ایران و همتایان افغانستانی 
به  اشاره  با  بزرگ زاده  داشتند.  حضور  آن ها 
سرپرستی هیئت ایرانی توسط وزارت نیرو و نیز 
حضور معاونان کمیساریایی ایران و افغانستان در 
این نشست، اظهار داشت: جلسات روز گذشته 
به کار خود پایان داده و امید است در مدت یک 
ماه که هیئت افغانستانی در ایران حضور دارد، 
کار نقشه برداری رودخانه مرزی هیرمند به پایان 
برسد. او هدف از نقشه برداری رودخانه هیرمند 
مرزی را که گفت وگوهای آن از بیش از یک سال 
دریافت  سازه های  استقرار  شده،  آغاز  گذشته 
حق آبه های ایران عنوان کرد. سازه هایی که لازم 
است به صورت دقیق طراحی شوند و از تجهیزات 
دقیق برخوردار باشند. این تجهیزات باید مدرن 
حق آبه ها  شود که  حاصل  اطمینان  تا  باشند 
منطبق بر مفاد معاهده 1۳۵1 رودخانه هیرمند 
نقشه ها،  تهیه  از  پس  می شود.  ایران  تحویل 
در گام بعد معاونان کمیساریای دو کشور باید 
این نقشه ها را تایید و مبادله کنند. این نقشه ها، 
نقشه های توپوگرافی رودخانه هیرمند است که 
ایران قرار است سازه های آبگیری خود را روی 
آن طراحی و اجرا کند. بدون تهیه این نقشه ها 
امکان طراحی سازه ها وجود ندارد. این مسئله 
هم برای ایران و هم برای طرف افغانستانی حائز 
اهمیت است و دو طرف باید مطمئن باشند که 
حق آبه داده و دریافت می شود. بعد از تحویل 
نقشه ها، لازم است کار طراحی و اجرای سازه ها 
انجام شود که برای این کار بودجه مورد نیاز هم 
رودخانه های  دفتر  است.مدیرکل  شده  تامین 
مرزی و منابع آب مشترک وزارت نیرو با بیان 
این که باید کانال های دقیق بتنی طراحی شود 
که آب را از رودخانه تحویل بگیرد، گفت: در ابتدا 
لازم است تجهیزات اندازه گیری نصب شود تا 
مطمئن شویم که به چه میزان آب تحویل ایران 
می شود. تلاش می کنیم این کار در یک سال 
آینده تمام شود؛ به طوری که کار اجرای آن در 

سال آبی جاری آغاز شود.

وزیر اقتصاد:
مجبور شدیم به جای 
درآمد های نفتی سراغ 

مالیات برویم
وزیر اقتصاد و دارایی گفت: درآمدهای نفتی به 
شدت کاهش یافت ما باید جایگزین می کردیم 
اما شرایط طوری نبود که بتوان هزینه های جاری 
را کاهش دهیم، یکی از درآمدهای جایگزین 
مالیات بود. فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد و دارایی 
در حاشیه جلسه هیات دولت در مورد عملکرد 
به  نفتی  درآمدهای  خود گفت:  متبوع  وزارت 
شدت کاهش یافت ما باید جایگزین می کردیم 
اما شرایط طوری نبود که بتوان هزینه های جاری 
را کاهش دهیم، یکی از درآمدهای جایگزین 
مالیات بود، سعی کردیم رعایت مودیان را کنیم 
اما از آن طرف نمی توانستیم مالیات را انجام 
ندهیم؛ در ده ماهه امسال 101 درصد درآمدهای 

مالیاتی تحقق یافته است.

ارتفاع بارش ها 40 درصد 
کاهش یافت

جاری  سال  در  تقی زاده خامسی گفت:  قاسم 
ارتفاع بارش ها ۴0 درصد نسبت به سال گذشته 
کاهش یافته و سیلاب اتفاق نیفتاده که این 
موضوع سبب وضعیت نامساعد تالاب ها شده 
است. تالاب پریشان در استان فارس، تالاب 
گاوخونی در استان اصفهان و تالاب صالحیه در 
استان البرز از جمله تالاب های دارای مشکل کم 
آبی هستند که البته با وجود کاهش بارندگی ها، 
تفاوت  به سال گذشته  آن ها نسبت  وضعیت 
چندانی ندارد. معاون امور آب وزارت نیرو افزود: 
وضعیت بارندگی کشور نسبت به سال گذشته با 
۴0 درصد کاهش و نسبت به ۵۲ سال گذشته 
با ۲0 درصد کاهش مواجه است که البته انتظار 
افزایش  با  فروردین  و  اسفند  اواخر  داریم 
ذخایر  حاضر  حال  در  شویم.  مواجه  بارش ها 
سدهای کشور با مدیریتی که انجام شد تغییر 
جدی نسبت به سال گذشته ندارند و در تابستان 

برای تامین آب شرب مشکلی نداریم.

حفظ  سازمان  عمومی  آفات  با  مبارزه  مدیر 
دستجات  جدید  هجوم  از  کشور  نباتات 
ماه  بهمن  پایان  از  صحرایی  ملخ های 
سعید  ایلنا  گزارش  به  داد.  خبر  جاری 
معین با تاکید بر این که زمان هجوم جدید 
ملخ های صحرایی ارتباط مستقیم با شرایط 
بارش  دلیل  به  کرد:  اظهار  دارد،  آب وهوایی 
جزیره  شبه  از  مناطقی  در  برف  سابقه  کم 
عربستان شاهد عقب افتادگی سیکل زندگی 
آفت ملخ صحرایی بودیم. از روز دوشنبه با 
آغاز  وزش باد از سمت شبه جزیره عربستان 
به سمت ایران پیش بینی می شود دستجات 
ما  به سمت کشور  را  آفت حرکت خود  این 

کند. شروع 
ملخ  آفت  حاضر  حال  در  معین؛  گفته  به 
صحرایی مهاجم به صورت بالغ، نابالغ، تخم 
آفریقا  شرق  کشورهای  از  برخی  در  پوره  و 
شبه جزیره  جمعیت  به  که  دارند  حضور 
ایران   سوی  به  و  شده  افزوده  عربستان 
سرازیر می شود.او با تاکید بر اینکه نمی توان 
زمان روز دقیقی را برای ورود آفت به کشور 
که  می شود  پیش بینی  گفت:  کرد،  تعیین 
اولین ورود ملخ ها در پایان بهمن یا حداکثر 

باشد. اسفندماه  اوایل 

معین در پاسخ به این پرسش که چه میزان 
آماده مبارزه با ملخ های صحرایی در هجوم 
امروز  اگر همین  کرد:  اظهار  جدید هستیم، 
ملخ های مهاجم وارد کشور شوند ما تا اواخر 
اسفند دوام می آوریم، اما لازم است که هر 
چه زودتر اعتبار درخواستی برای مبارزه با این 
آفت مهاجم در اختیار سازمان حفظ نباتات 
درخواستی  اعتبار  میزان  گیرد.  قرار  کشور 
سازمان حفظ نباتات برای مبارزه با آفت ۴00 
میلیارد تومان است که ستاد بحران فعلا ۲00 
تصویب  منتظر  و  تایید کرده  را  آن  میلیارد 
آن در هیات دولت هستیم. قیمت مواد اولیه، 
مورد نیاز  تجهیزات  و  آلات  ماشین  خدمات، 
افزایش  چشمگیری  شکل  به  مبارزه  برای 
سم  قیمت  فقط  نحوی که  به  است  یافته 
مخصوص این آفت ۵ برابر شده است. مدیر 
مبارزه با آفات عمومی سازمان حفظ نباتات 
کشور حداکثر زمان مناسب برای تصویب و 
تخصیص اعتبار مورد نیاز برای مبارزه را نیمه 

اسفندماه سال جاری عنوان کرد.
رئیس سازمان حفظ نباتات نیز در خصوص 
برای  لازم  تمهیدات  گفت:  ملخ ها  هجوم 
در  امسال  صحرایی  ملخ  آفت  با  مبارزه 
سطح یک میلیون هکتار در 11 استان کشور 

ایرنا،  گزارش  به  شده  است.  پیش بینی 
کیخسرو چنگلوایی در حاشیه افتتاح آمادگاه 
از  گفت:  بوشهر  در  صحرایی  ملخ  مدیریت 
پیش  بینی حمله  به  توجه  با  امسال  ابتدای 
توسط  عرصه ها  از  هکتار  1۶میلیون  ملخ ها 
یک هزار و ۵00 گروه مورد رصد و پایش قرار 
گرفت و به محض بروز نخستین نشانه های 
امسال  شد.  انجام  مبارزه  کار  آفت،  این 
تاکنون کار مبارزه در سطح ۲۴0 هکتار انجام 
بهمن  اواخر  از  می شود  پیش بینی  اما  شده 
آفت  این  برابری  چندین  هجوم  با  امسال 

شویم. روبه رو  سال گذشته   ۲ به  نسبت 
حفظ  سازمان  این که  بیان  با  چنگلوایی 
نباتات و روسای سازمان های جهاد کشاورزی 
داده اند گفت:  انجام  را  آفت  پایش  و  رصد 
یک هزار و ۳00 تن سم برای مبارزه با آفت 
ملخ صحرایی نیاز است که با تمهیدات انجام 
شده کل این میزان سم تامین و در انبارها 
نگهداری و به لحاظ تنوع و میزان آن مشکلی 
ملخ  آفت  این که  بیان  با  او  ندارد.  وجود 
صحرایی به هر چیزی که منشا گیاهی دارد، 
مراتع،  جنگل ها،  کرد:  تاکید  می کند  حمله 
به  صیفی  و  سبزی  محصولات  و  تالاب ها 
عنوان سرمایه به شمار می روند و همه تلاش 

ندهیم  اجازه  است که  این  اندرکاران  دست 
آفت به آن ها آسیب وارد کند. ملخ صحرایی 
در  کشاورزی  محصولات  آفت  مخرب ترین 
کشورها  از  بعضی  در  و  است  تاریخ  طول 
توانسته باعث ایجاد قحطی شود. این آفت 
پس از ۵0 سال در سال 9۷، 9 استان جنوبی 
که ۳۴ درصد از تولید محصولات کشاورزی 
داد.  قرار  حمله  مورد  دارند  برعهده  را  کشور 
مبارزه در سطح ۷۵0 هزار  در سال 9۷، کار 
هکتار و در سال 98 در سطح ۴1۵ هزار هکتار 
آفت  این  نشد که  داده  اجازه  و  شد  انجام 
باغی آسیب برساند.  به محصولات زراعی و 
تکنیکال  سموم  درصد   ۷۵ حاضر  زمان  در 
تامین  خارج  از  نیز  درصد   ۲۷ و  داخل  از 
می شود. با توجه به این که ملخ صحرایی جز 
آفت های عمومی است، وظیفه مبارزه با آن 

است.  دولت  برعهده 

چنگلوایی همچنین گفت: طبق اعلام سازمان 
کشور  نباتات  حفظ  سازمان  و  فائو  جهانی 
مبنی بر هجوم مجدد ملخ به کشور، کار دیده 
بانی و ردیابی ملخ صحرایی از مهرماه سال 
 ٢ در سطح  دیده بانی  تاکنون  و  آغاز  جاری 
١٨ شهرستان  در  هکتار  هزار   ۴٠٠ و  میلیون 
شده  انجام  سیستان و بلوچستان  جنوبی 
سازمان  رئیس  نیکبخت  علی  محمد  است. 
نیز  بلوچستان  و  سیستان  جهاد کشاورزی 
می گوید: با توجه به وسعت استان و مرزهای 
طولانی آبی و خاکی، استان در معرض هجوم 
صحرایی  ملخ  جمله  از  بیماری ها  و  آفات 
مهاجر قرار دارد و لازم است به منظور ارتقای 
قرنطینه ای  آفات  مدیریت  و  غذایی  امنیت 
یک  صحرایی  ملخ  خطرناک  آفت  خصوصاً 
آمادگاه دائمی مبارزه با ملخ صحرایی مهاجر 

راه اندازی شود. استان  در 

مدیر مبارزه با آفات عمومی سازمان حفظ نباتات کشور:

امسال با هجوم چندین برابری ملخ ها مواجهیم

کشاورزی

اگر همین امروز ملخ های 
مهاجم وارد کشور شوند ما تا 
اواخر اسفند دوام می آوریم، 

اما لازم است که هر چه 
زودتر اعتبار درخواستی برای 
مبارزه با این آفت مهاجم در 
اختیار سازمان حفظ نباتات 

کشور قرار گیرد
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کرمان رتبه دوم 
شوراهای گفت و گوی کشور را 

کسب کرد 
دولت  گفت وگوی  شورای  نشست  یکصدودهمین 
استانی  شوراهای  از  تقدیر  به  بخش خصوصی  و 
برگزیده بر اساس ارزیابی عملکرد ۶ ماهه نخست 
داشت  اختصاص  شورا  دبیرخانه  توسط   99 سال 
اصفهان و خوزستان  استان  های  راستا  این  در  که 
رتبه اول مشترک، خراسان رضوی و کرمان رتبه دوم 
به خود اختصاص  را  مشترک و بوشهر رتبه سوم 

دادند.
در این نشست از "علی زینی وند" استاندار کرمان 
به  اتاق کرمان  رئیس  طبیب زاده"  مهدی  "سید  و 
و  دولت  شورای گفت و گوی  دبیر  و  رئیس  عنوان 
لوح  اهدای  با  کرمان  استان  خصوصی  بخش 

شد. قدردانی  و  تشکر  تقدیر، 
مسائل  از  یکی  نشست  این  در  کرمان  استاندار 
و  دانست  مالی  تامین  مسئله  را  کشور  اساسی 
برای  سرمایه  بازار  سهم  از  اقتصاد  وزیر  گفت: 
حال  در  اما  گفتند  سخن  پروژه ها  مالی  تامین 
شرکت های  و  مردم  اعتماد  عدم  دلیل  به  حاضر 
ظرفیت  این  مهم،  بازار  این  به  سرمایه  صاحبان 
فعال نمی شود و نمی توان از آن استفاده کرد. علی 
زینی وند، با اشاره به این که در استان کرمان چند 
شرکت مهم مانند مس کرمان، گل گهر سیرجان، 
گهر زمین و مس شهید باهنر و ... فعال هستند 
و 11 درصد از بازار سرمایه را در اختیار دارند، ادامه 
داد: اما اگر بخواهیم در استان جاده بسازیم و یا 
طرح عمرانی دیگری را انجام دهیم، توان تامین 

نداریم. بازار سرمایه  از  را  پروژه ها  این  مالی 
او تاکید کرد: باید به این موارد در شورای گفت و گو 
شود  حل  تا  پرداخته  خصوصی  بخش  و  دولت 
ناشی  محدودیت های  رفع  صورت  در  همچنین  و 
و سرمایه  فاینانس  مورد  در  می توان  تحریم ها  از 
زینی وند،  شود.  مطرح  مباحثی  خارجی  گذاری 
اظهار کرد: در حوزه بانک ها به ویژه مقررات زدایی، 
فعالیت  اخیر  دوره  دو  در  خوبی  بسیار  اتفاقات 
در  رسد  می  نظر  به  اما  داده  روی  اقتصاد  وزارت 
باید  رها شده که  ها  تحریم  دلیل  به  حال حاضر 
ادامه یابد. استاندار کرمان افزود: درخواست داریم 
بگذاریم  و  نکنیم  اداری  اصلا  را  شورای گفت و گو 
این شورا در مقررات زدایی، سیاستگذاری  و البته 

رود. پیش  افزایی  مقررات  از  جلوگیری 
برای گفتن  حرف  خصوصی  بخش  بیان کرد:  او 
ها  آن  پیشنهادهای  و  این ظرفیت  از  باید  و  دارد 
بودن  درگیر  دلیل  به  دولت  زیرا  شود،  استفاده 
ندارد.  کردن  فکر  فرصت  اجرایی،  فعالیت های  در 
اتاق کرمان گفت:  فعالیت  با  رابطه  در  وند،  زینی 
راهبری  داده، کار  تشکیل  اندیشکده  اتاق کرمان 
انجام می دهد، در بحث مقررات زدایی کار عظیمی 
صورت داده و پنجره واحد الکترونیکی را پیش می 
برد. وی ادامه داد: کارگروه توسعه زیرساخت های 
استان را به اتاق کرمان واگذار کرده ایم که چشم 
انداز نیازهای زیرساختی 10 سال آینده استان را در 

یک ماه تعریف کرده اند.
استاندار کرمان بیان کرد: گل گهر سیرجان تا سال 
چه  اگر  دارد  نیاز  برق  مگاوات   1800 1۴0۴ حدود 
باید  ها  استان  اما  است  سراسری  کشور  در  برق 
سهم خود را انجام دهند که در این زمینه در کرمان 
تولید و مصرف برق مساوی است، به همین دلیل 
به گل گهرسیرجان و مس سرچشمه تکلیف شده 
ترکیبی  مگاواتی   ۵00 نیروگاه  سه  سال  پایان  تا 
انجام  اولین آن در بهمن ماه  کلنگ زنی کنند که 
به  پرداختن  ادامه  در  وند،  زینی  گرفت.  خواهد 
مانده کشور، صنایع کوچک و  ظرفیت های معطل 
متوسط، مشاغل خانگی و توسعه صادرات را مورد 

تاکید قرار داد.
گفتنی است تاکنون پنجاه و شش نشست شورای 
استان  در  و بخش خصوصی  و گوی دولت  گفت 
کرمان برگزار شده و شورای استانی کرمان پیش 
از این در سال های 9۵ و 98 نیز توانسته در جمع 

برترین های کشور قرار گیرد

 گیلان

 معاون بازرگانی و بهره برداری شرکت راه آهن جمهوری 
پایانه ریلی آستارا در مرز  ایران گفت: طرح  اسلامی 
جمهوری آذربایجان ۶0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد 

و تا پایان سال 1۴00 تکمیل می شود.
پایانه  از  بازدید  در  جعفری  مرتضی  ایرنا  به گزارش 
تاکنون  ابتدای سال جاری  از  بیان کرد:  ریلی آستارا 
یا  وارد  صادر،  پایانه  این  طریق  از  تن کالا  هزار   ۴00
ترانزیت شده و بعد از تکمیل پایانه، میزان صادرات از 
آن به یک میلیون تن در سال افزایش خواهد یافت.

امنیت  و  ایمنی  تقویت  امکانات  راه اندازی  او گفت: 
جمله  از  ایران  خاک  در  آستارا   - آستارا  آهن  خط 
بتنی  دیواره  ساخت  و  مداربسته  دوربین های  نصب 
کار شرکت  ریلی در دستور  پایانه و خط  در محدوده 

است. ایران  اسلامی  جمهوری  راه آهن 
او از مسئولان آستارا خواست، پیگیری برداشت شن 
تامین  برای  آستاراچای  مرزی  رودخانه  از  ماسه  و 
در  را  شهرستان  این  راه آهن  پروژه  مورد نیاز  مصالح 

دهند. قرار  خود  اولویت کاری 
پایانه  بیان کرد:  بازدید  این  در  هم  آستارا  فرماندار 
ریلی این شهرستان باید با در نظر گرفتن منافع ملی 
زمینه  تکمیل،  از  بعد  و  شود  تکمیل  زودی  به  آن، 

می شود. فراهم  منطقه  جوانان  بیشتر  اشتغال 

انبارهای عمومی،  عباس صابر افزود: استقرار شرکت 
ضروری  ریلی  پایانه  در  مرزبانی  نیروهای  و  گمرک 
است و انتظار داریم شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ریلی  محدوده خط  در  فیزیکی  حفاظت  ایجاد  ایران 

آستارا را در دستور کار خود قرار دهد.
جمهوری  و  ایران  بین  آستارا-آستارا  آهن  راه 
و  شد  افتتاح   9۷ سال  ماه  فروردین  در  آذربایجان 
آذربایجان  جمهوری  و  روسیه  باری  قطارهای  اکنون 
از این مسیر ریلی به بارانداز راه آهن آستارای استان 
و  می کنند  بارگیری  یا  تخلیه  را  و کالاها  وارد  گیلان 
جمهوری آذربایجان به ۶0 میلیون دلار سرمایه گذاری 
در این طرح  متعهد شده بود و بعد از تکمیل پروژه 
راه  به  اتصال  از  بعد  همچنین  و  آستارا  بارانداز  و 
جنوب کشورمان   - شمال  ریلی  رشت، کریدور  آهن 
تکمیل و امکان نقل و انتقال کالا از جنوبی ترین بنادر 
میسر  کشور  از  خارج  به  ریلی  صادرات  و  آستارا  به 

می شود.
شهرستان مرزی بندر آستارا با 91 هزار نفر جمعیت در 
آذربایجان  و همسایگی جمهوری  استان گیلان  غرب 
واقع شده و با داشتن سه مرز ریلی، دریایی و زمینی 
از مبادی مهم واردات و صادرات و تجارت برون مرزی 

است.

پایانه ریلی آستارا تا پایان سال 1400 تکمیل می شود
پروژه »هوشمندسازی حفاظت از پارک ملی 
آتش سوزی ها  کنترل  اولویت  با  گلستان« 
از  ریال  میلیارد   1۳۵ از  بیش  هزینه  با 
فناوری  و  ارتباطات  وزارت  اعتبارات  محل 
به  و  دارد  قرار  پایانی  مراحل  در  اطلاعات 
گفته کارشناسان در صورت تکمیل و استقرار 
بهره برداری  به  امسال  پایان  تا  تجهیزات، 

می رسد.
به گزارش ایرنا پارک ملی گلستان به عنوان 
با  ساله  هر  کشور  ملی  پارک  قدیمی ترین 
درگیر  هوا،  رطوبت  کاهش  و  دما  افزایش 
جلوگیری  هدف  با  لذا  می شود  آتش سوزی 
از حریق و کنترل و مهار آن در این ذخیره گاه 
سال  دی ماه  الکترونیکی  روش  با  طبیعی 
سازمان  میان  جانبه ای  سه  تفاهم نامه   9۷
و  ارتباطات  وزارت  زیست،  محیط  حفاظت 
امضا  استانداری گلستان  فناوری اطلاعات و 

شد.
به گفته مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
"هوشمندسازی  پروژه  اجرای  گلستان، 
حفاظت از پارک ملی گلستان" به عنوان یک 
پروژه پایلوت با امضا تفاهم نامه ای سه جانبه 
میان سازمان حفاظت محیط زیست، وزارت 
استانداری  و  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات 
دی ماه سال 9۷ با مدیریت این اداره کل در 

گرفت. قرار  کار  دستور 
با  گفت و گو  در  چهارشنبه  روز  احمدی  محمد 
خبرنگار ایرنا اظهار داشت: از محل اعتبارات 
 ۳۵ اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزارت 
پروژه شامل  اجرای خود  برای  ریال  میلیارد 
 100 حدود  و  سنسورها  و  دوربین  نصب 
میلیارد ریال هم برای اجرای زیرساخت های 
طریق  از  دکل ها  ارتباط  برقراری  مانند  آن 

و سیستم های  فیبرنوری  و  داده ای  سیستم  
است. شده  هزینه  برق رسانی 

دستگاه  سه  تاکنون  این که  به  اشاره  با  او 
در  حرارتی  سنسور   ۶0 و  هوشمند  دوربین 
بزودی  و  شده  نصب  گذر  سخت  مناطق 
بیان  می شود،  نصب  نیز  دوربین  چهارمین 
نصب  تکمیل  با  جاری  سال  پایان  تا  کرد: 
تجهیزات لازم این پروژه آماده افتتاح خواهد 

بود.
اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  مدیرکل 
گلستان گفت: دوربین های هوشمند همراه با 
سنسورهای آن اطلاعات حریق شامل سطح 
حرارت و تصاویر مناطق حساس مورد نظر را 
تا برد پنج کیلومتر رصد به صورت آنلاین در 
مستقر  مانیتورینگ  مرکز  کارشناسان  اختیار 

می دهد. قرار  ملی گلستان  پارک  در 
مشاهده  با  محیط بانان  افزود:  احمدی 
کمترین  در  می توانند  آتش سوزی  تصاویر 
تا جلوی  مراجعه کنند  به محل حادثه  زمان 
و  به عرصه های طبیعی  بیشتر  بروز خسارت 

شود. گرفته  جنگلی 
پارک  هوشمند سازی  بستر  داشت:  اظهار  او 
است  مهیا  حریق  اطفای  در  گلستان  ملی 
می تواند  زیست  محیط  بعدی  مراحل  در  و 
سرشماری  برای  بیشتری  دوربین های 
از  تصاویر  زنده  پخش  همچنین  و  حیوانات 
مناطق گردشگری پارک را با استفاده از شبکه 

دهد.  قرار  برنامه  در  شده  ایجاد  ارتباطی 
داشتن  قرار  به  توجه  با  کرد:  بیان  احمدی 
در عصر دیجیتال، وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات تلاش دارد سطح استفاده از فناوری 
از جمله حفاظت  نوین در حوزه های مختلف 
از محیط زیست، عرصه های کشاورزی، حوزه 

شهری و گردشگری را بیشتر به مردم معرفی 
کند.

خبرنگار  به  نیز  ملی گلستان  پارک  رئیس   
از  استفاده  با  پروژه  این  در  گفت:  ایرنا 
اطلاعات  اشیا،  اینترنت  نوین  فناوری 
دوربین های هوشمند و سنسورهای حساس 
به دود، خشکی و گرمای هوا نصب شده در 
رادیوی  ارتباط  طریق  از  گذر  سخت  مناطق 
و  حریق  پیش بینی  هدف  با  ماهواره ای  و 
جلوگیری از گسترش آن در اتاق مانیتورینگ 
مستقر در پارک ملی گلستان رصد می شود. 
مهدی تیموری افزود: مناطق قوش چشمه و 
تنگراه، موزه گلشن، تنگه گل و کمپینگ گلزار 
محل نصب دوربین های هوشمند و سنسورها 
درصد   90 و  است  پروژه  این  در  مورد نظر 
ملی گلستان  پارک  بین المللی  جاده  حاشیه 

قرار می دهد. را تحت پوشش 
مرتع،  جنگل،  داشتن  با  ملی گلستان  پارک 
محل  جنگلی  اراضی  و  طبیعی  بیشه های 
خوبی برای فعالیت های پژوهشی، گردشی و 
آموزشی به حساب می آید و به دلیل اهمیت 
اینترنت اشیا  این منطقه می توان از فناوری 

استفاده کرد. از آن  برای حفاظت 
زیستگاه های  بهترین  از  پارک  این 
پستانداران بزرگی چون پلنگ، خرس قهوه ای، 
و  شوکا، گوسفند وحشی  مرال،  وشق،  گرگ، 
بز وحشی، آهوی ایرانی و گراز است و به ویژه 
به خاطر جمعیت فراوان قوچ و میش اوریال 

است. معروف 
پارک  نخستین   1۳۵۴ سال  در  گلستان 
ایران شد که در فهرست میراث جهانی  ملی 
یونسکو به عنوان یکی از ۵0 ذخیره گاه زیست 

رسید. ثبت  به  محیطی کره زمین 

آخرین وضعیت پروژه هوشمندسازی حفاظت از پارک ملی گلستان

جانشین معاون دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی گفت: موضوع 
»احضار« تهیه کنندگان کلیپ یک دختر مشهدی در پارک ملت صحت ندارد و 

صرفا جهت بررسی ابعاد موضوع »دعوت« شده اند.
مهدی حقدادی در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: پس از نشر فیلم و واکنش هایی 
و  گرفت  قرار  دادستانی  بررسی  کار  دستور  در  موضوع  داشت،  پی  در  که 

دعوت شدند. امروز  ویدئو صبح  تهیه کنندگان 
او افزود: هیچ ارتباطی بین تولیدکنندگان این محتوا و شبکه های معاند وجود 
از  از قبل و در گذشته صفحه برخی  تولیدکننده کلیپ،  نداشته و حتی تیم 
معاندین را هم بلاک کرده بودند که آن افراد جزو دنبال کننده های صفحه شان 
قصد  کرد:  عنوان  گرفته  صورت  بررسی های  به  اشاره  با  حقدادی  نباشند. 
و هیچ سونیتی هم  است  بوده  اجتماعی  بیان یک معضل  افراد صرفا  این 
خراسان رضوی  مرکز  انقلاب  و  عمومی  دادستان  معاون  جانشین  نداشته اند. 
گفت: در خصوص معرفی و بیان معضلات فرهنگی و اجتماعی هم نیاز به 
یک سری راهنمایی و هدایت هایی داشتند که با هماهنگی دستگاه های دیگر، 
تهیه کلیپ ها،  هنگام  در  تا  شدند  معرفی  فرهنگی  امر  متولی  نهادهای  به 

را کسب کنند. لازم  راهنمایی های 

مسابقه جنگ سگ ها که هفته گذشته در گلوگاه مازندران انجام شد ، نمونه کاملی 
از حیوان آزاری است .عکس و فیلم این مسابقه در حالی این روزها در فضای 
مجازی دست به دست می شود که چنین مسابقه ای پیش تر هم سابقه داشته و در 
تالش و مشکین شهر هم گزارش شده است. مسابقه ای که نه تنها دیدن آن بسیار 
رنج آور است که برگزار کنندگان و تماشاچیان آن که از قضا بدون ماسک و رعایت 
حداقل های پروتکل های بهداشتی در این مراسم حضور داشتند ، خشم بسیاری 
را برانگیختند. به گزارش ،همه ما از کودکی خروس جنگی شنیده بودیم ؛ اما جنگ 
سگ ها کمتر . اما انگار جنگ سگ ها نوبرانه این سال ها شده که هر از چندی  
عده ای برای تفریح و خوشگذرانی خود  این حیوانات زبان بسته را به جان هم می 
اندازند.چه خروس جنگی وچه جنگ سگ ها هر دو  نه تنها سرگرمی نیست که 
تماشای آن جز ترویج خشونت ثمره دیگری ندارد. از سوی دیگر تاثیرات این نوع 
سرگرمی های شنیع اثرات بسیار بدی بر روی کودکان تماشاچی باقی می گذارد که 
تا مدت ها در ذهن آنها باقی خواهد ماند.  فیلم و عکس های حاوی جنگ سگ ها 
و حیوان آزاری که به تازگی از شهرستان گلوگاه منتشر شده است؛ باعث موجی از 
نارضایتی عمومی در شهرستان و نقاط مختلف استان مازندران و کشور شده است 

و دل هر انسانی را به درد می آورد.

پایانی  مراحل  در  طالقانی  آیت الله  و  ایستگاه گلشهر  دو  کرج گفت:  شهردار 
دارد. قرار  بهره برداری  جهت  آماده سازی  و  نازک کاری 

علی کمالی زاده در بازدید هفتگی از پروژه های عمرانی سطح شهر، از متروی 
کرج بازدید کرد.

شهردار کرج در صفحه رسمی خود در اینستاگرام نوشت: »برگزاری جلسات 
هفتگی و بررسی پیشرفت کار در پروژه مترو کرج باعث شده تا فعالیت ها طبق 

زمان بندی پیش برود.
دو ایستگاه گلشهر و آیت الله طالقانی در مراحل پایانی نازک کاری و آماده سازی 

جهت بهره برداری قرار دارد.«
پروژه زیرگذر شرق به غرب واقع در بلوار ماهان، مقصد بعدی شهردار کرج در 
بازدید هفته گذشته بود، او در صفحه رسمی اینستاگرام خود در این خصوص 
آزادی  بلوار  با  بلوار ماهان  این پروژه، ترافیک تقاطع  توضیح داد:»با تکمیل 

مدیریت می شود.«
به کار  مشغول  جدیت  با  همکارانم  داد:»هم اکنون  خبر  همچنین  کمالی زاده 
هستند و به فضل خداوند پروژه را در موعد مقرر به شهروندان تقدیم می کنیم.«

عاملان انتشار فیلم مزاحمت خیابانی در 
مشهد، احضار شده اند؟

دستگیری لیدر و برگزارکنندگان مسابقه 
جنگ سگ ها در گلوگاه مازندران

شهردار کرج اعلام کرد:
دو ایستگاه متروی کرج در مرحله 

نازک کاری

| خراسان رضوی | | مازندران | | البرز |

دار  جرثقیل  بنز  کامیون کفی  ماشین  کارت 
تیپ ال 42/1513 مدل 1975 به رنگ نارنجی 
روغنی با شماره موتور 35391210338613 
با   36000310995043 شاسی  شماره  و 
نام  به   65 ایران   43 ع   296 پلاک  شماره 
محسن نقی زاده شهربابکی فرزند علی کدملی 
3149096812 مفقود گردیده است و از درجه 

باشد. اعتبار ساقط می 

سفید   1600i پیکان  وانت  خودرو  سبز  برگ 
موتور  شماره  با   1383 مدل  روغنی 
11283078186 و شماره تنه 83912435 
به   65 ایران   12 ل   156 پلاک  شماره  با 
کدملی  حسن  فرزند  چنار  فاتحی  علی  نام 
3149459028 مفقود گردیده است و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی

آگهی مفقودی

صورتجلسه پیش از  فراخوان شماره ۲۲-۹۹ / پ
اداره کل نوسازي مدارس استان کرمان مورخ  ۹۹/11/11  
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شرح موضوع مناقصه1
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شرایط مناقصه۳
به شرح مندرج در 

دعوتنامه 
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اجرا در آن درج گردیده ، 
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 »از ۲1 ایستگاه سنجش آلودگی هوای استان 
مدار  از  استان  در  ایستگاه  حدود 1۳  اصفهان، 
خارج شدند و امروز تنها هشت ایستگاه فعالند.« 
امور  مزارع، کارشناس  محمود  از  نقل  به  خبر 
روی  اصفهان  زیست  محیط  آزمایشگاه های 
درباره  این کارشناس  بود.  رفته  مهر  خبرگزاری 
چرایی از مدار خارج شدن هم گفته بود: »نبود 
اعتبارات عامل اصلی خروج این ایستگاه ها از مدار 
است. این ایستگاه های سنجش با کوچک ترین 
نوسانات برق تحت تاثیر قرار می گیرند، از سوی 
دیگر باید توجه داشت که این دستگاه ها وارداتی 
یورو خریداری شده است.«  با قیمت  و  است 
این کارشناس البته توضیحاتی هم درباره هزینه 
هوای  آلودگی  سنجش  ایستگاه های  تعمیرات 
اصفهان هم ارائه داد و تاکید کرد: »سال هاست 
هیچ اعتباری برای تعمیر ایستگاه های سنجش 
آلودگی هوای اصفهان تخصیص نیافته است، این 
در حالی است که طی دو ماه گذشته سه ایستگاه 
خمینی شهر، نجف آباد و رودکی اصفهان از مدار 
خارج شده اند.« مسئولان استان اصفهان اما این 
خبر را متعلق به امروز و دیروز نمی دانند. ایرج 
زیست  محیط  از  حفاظت  کل  مدیر  حشمتی، 
استان اصفهان می گوید که این خرابی ها برای 
امروز نیست؛ زیرا برخی از این ایستگاه ها قدیمی 

هستند مسائل مالی بی تاثیر نیست.« 

 خبر قدیمی است 
»امروز یک دقیقه هم ایستگاه های ما از مدار 

خارج نشدند، حتی یک دقیقه.« این را بابک 
آزمایشگاه های  امور  اداره  رئیس  صادقیان، 
اداره محیط زیست استان اصفهان به روزنامه 
»پیام ما« می گوید، او همچنین تایید می کند 
ایستگاه ها  خارج شدن  مدار  از  و  خرابی  که 
 1۳ این  اما  دهد  رخ  همواره  است  ممکن 
مورد برای امروز و دیروز نیست. او می گوید 
که آخرین بار دو ماه قبل بود که سرورها از 
دسترس خارج شده بودند: »این ایستگاه ها 
در بستر اینترنت فعالند و ممکن است با از 
ایستگاه ها  این  سرور  خارج شدن  دسترس 
از مدتی  از دسترس خارج شوند و بعد  هم 
دوباره به مدار بازگردند اما اینکه 1۳ ایستگاه 
امروز از مدار خارج شده باشند، امروز اتفاق 
بودن  آنلاین  می گوید:  او  است.«  نیفتاده 
نوسانات  سنجش،  ایستگاه های  این  مدام 
برقی و قطع شدن اینترنت ممکن است این 
دستگاه ها از کالیبراسیون خارج شوند و مدتی 
تمام  حال  هر  »به  ندهند:  نمایش  داده ای 
قطعات الکترونیکی این مشکلات را دارند و 
ناگزیرند.« صادقیان می گوید، اصفهان دی ماه 
سال گذشته تجربه از مدار خارج شدن چند 
ایستگاه را باهم داشته است: »این ایستگاه ها 
بر روی بستر ای پی ان کار می کنند، پارسال که 
اینترنت مشکل پیدا کرده بود، این ایستگاه ها 
از مدار خارج شدند و حدودا سه روزی طول 
کشید تا مکاتبه کردیم و مجددا ایستگاه ها به 

بازگشتند.«  مدار 

 خرابی همیشه رخ می دهد 
مدار  از  و  نیست  خراب  ایستگاهی  یعنی 
خارج نشده است؟ صادقیان در پاسخ به این 
پرسش می گوید: »همین الان ممکن است که 
ایستگاهی مانند ایستگاه احمد آباد اکنون در 
مدار باشد اما فردا مشکل فنی پیدا کند، مثلا 
برد الکترونیک آن خراب شود و تا سه ماه دیگر 
هم من نتوانم آن را تعمیر کنم و قطعات آن 
را تامین کنم.« او البته در میان صحبت هایش 
از خرابی ایستگاه های سنجش آلودگی هوای 
کاشان و خمینی شهر در چند ماهه اخیر نیز نام 

می برد: »تعمیرات این ایستگاه ها هزینه های 
سنگین دارد و ما هم محدودیت های اعتباری 
داشتیم و نتوانستیم قطعات را تامین کنیم، اما 
این مساله اولین بار نیست که رخ داده است و 

قطعا آخرین بار هم نیست.« 

 اصفهان 15 ایستگاه سنجش دارد 
 1۵ دارای  مسئولانش  گفته  به  اما  اصفهان 
ایستگاه سنجش آلودگی هوا است یعنی تعداد 
آن شاید از خبر قبلی که ۲1 مورد عنوان شد، 
کمتر است. از این تعداد 9 تای آن را شهرداری 
خریده و در مدار قرار داده و ۶ مورد دیگر متعلق 

اینکه چرا به  به محیط زیست استان است. 
روی  ایستگاه  تنها ۴  ایستگاه  این 1۵  جای 
بودند،  فعال  پایش کیفی هوای کشور  نقشه 
توجیه متفاوتی برای مسئولان محیط زیست 
استان اصفهان دارد. صادقیان می گوید: »دو 
سامانه برای پایش هوای استان ها وجود دارد، 
تنها  است، که  ملی  سامانه  به  متعلق  یکی 
اطلاعات ایستگاه های سنجشی که متعلق به 
می کند که  نمایان  را  زیست  محیط  سازمان 
آن هم اطلاعات ۴ ایستگاه را نشان نمی دهد 
و ۶ مورد را نمایان می کند، این ۴ مورد تنها 
برای شهر اصفهان است.« او می گوید سامانه 
دیگر که استانی است اطلاعات هر 1۵ ایستگاه 
و  سامانه  این  تاییدیه  می کند.  نمایان  را 
دفتر  مدیر کل  هلنا کعبی،  را  ایستگاه هایش 
پایش فراگیر سازمان حفاظت از محیط زیست 
هم آن را تایید می کند. او به روزنامه »پیام ما« 
اصفهان  استان  پایش  »اطلاعات  می گوید: 
همان 1۵ ایستگاه است و کامل است.« کعبی 
اما برخلاف مسئولان استانی این خبر را متعلق 
به گذشته نمی داند و به گمان او اساسا چنین 
چیزی شدنی نیست. او می گوید: »چون این 
متفاوتند،  نقطه  به سیزده  متعلق  ایستگاه ها 
امکان این که تمام آن ها از مدار خارج شوند، 

نیست.«  ممکن 

هزینه های بالا و اعتباراتی که 
تامین کننده نیست 

به  اما گران  ایستگاه ها  این  نگهداری  هزینه 
نظر می رسد، وجهه دوم خبری که به نقل از 
اینبار  شده،  عنوان  زیست  محیط  کارشناس 
می شود.  تایید  نیز  استانی  مسئول  سوی  از 
صادقیان می گوید: »سالانه باتوجه به اعتباراتی 
ما  به  زیست  محیط  از  حفاظت  سازمان  که 
سرویس  قرارداد  می توانیم  ما  می کند،  ابلاغ 
نگهداری ببندیم، هرچند که این مبلغ با توجه 
به هزینه سنجش ما که به دلیل مشکلات فنی 
که پیش می آید شاید نتوانیم همه ایستگاه ها 
و دستگاه ها را پوشش دهیم. یعنی ما همه 
سنسورها را نمی توانیم پایش کنیم و به مدار 
پایش  می توانیم  را  بخشی  یعنی  برگردانیم، 
کنیم و به مدار برگردانیم.« کعبی نیز درباره این 
اعتبار تخصیص یافته برای استان ها می گوید: 
»اعتبار بستگی به قیمت دلار دارد. اما اعتبار 
پایش سازمان محیط زیست یک سوم هزینه 
نگهداری و سرویس ایستگاه هاست. اما تعمیر 
و  سرویس  به  نیاز  هم  ما  دستگاه های  نه. 

دارد.«  نگهداری 
این  روی  دلار  قیمت  نوسان  می گوید  او 
سرویس و نگهداری موثر است: »معمولا وقتی 
ایستگاهی نصب می شود، قطعات عمری پنج 
ساله دارند، قبل از آن نیاز به کالیبراسیون وجود 
ایستگاه،  برای کالیبراسیون  هزینه  این  دارد، 
مصرفی  مواد  و  اینترنت  هزینه  برق،  هزینه 

است.« 

صبح  پلاسکو  ساختمان  شمالی  بخش 
اعتبار  تامین  با  ماه  بهمن   1۵ دیروز، 

شد. افتتاح  کسبه 
شمالی  بخش  ایسنا،  گزارش  به 
آتش سوزی  حادثه  در  پلاسکو  ساختمان 
این ساختمان در ۳0 دی ماه سال 1۳9۵ 
دچار آسیب شده بود که با تامین اعتبار 
این  کسبه  توسط  تومانی  میلیارد   ۲۷
نوسازی  ساختمان  از  بخش  این  پاساژ 

شد. ایمن سازی  و 
 ۲۷9 از ساختمان پلاسکو  این بخش  در 
بازگشایی  با  که  دارد  وجود  مغازه  باب 
مستقیم  صورت  به  نفر   8۳۷ آنها  مجدد 
هفت  حدود  و  می شوند  کار  به  مشغول 
آن  در  غیرمستقیم  صورت  به  نفر  هزار 

می شوند.  کار  به  مشغول 
در  که  نیز  ساختمان  این  جنوبی  بخش 
به طور کامل تخریب  حادثه آتش سوزی 
مستضعفان  بنیاد  توسط  بود  شده 
درصد   80 تاکنون  و  بازسازی  حال  در 

است. داشته  فیزیکی  پیشرفت 
پاساژ  شمالی  قسمت  افتتاح  مراسم  در 
بنیاد  معاون  مرتضوی،  صولت  پلاسکو 
شمالی  قسمت  گفت:  مستضعفان، 
این  کسبه  پشتکار  و  همت  با  پلاسکو 

ساختمان بازسازی شده و به بهره برداری 
بخش  این  بازسازی  در  است.  رسیده 
هماهنگی  و  همراهی  همدلی،  سایه  در 
واحد   ۲۷9 فعالیت  شاهد  امروز  کسبه 
زمینه  در  نیز  موثری  اقدامات  و  هستیم 
انجام  پلاسکو  جنوبی  ساختمان  احداث 
پیشرفت  حاضر  حال  در  و  است  شده 
را  پلاسکو  از  بخش  این  درصدی   80

یم. هد شا
او در خصوص زمان بهره برداری از بخش 
توسط  بخش  این  کرد:  اظهار  جنوبی 
بزرگ  مراسمی  در  مستضعفان  بنیاد 
جنوبی  قسمت  می رسد.  بهره برداری  به 
استانداردهای  از  بهره گیری  با  پلاسکو 
دنیا  مانند مدرن ترین ساختمان های  روز 

است. شده  ساخته 
مراسم  در  محسنی بندپی  انوشیروان   
پلاسکو  ساختمان  شمالی  بخش  افتتاح 
گفت: این مراسم از چند بعد قابل تامل 
این است که  کسانی  آن  بعد  است یک 
و  شد  حریق  طمعه  آنها  دارایی  تمام  که 
سال کسب  چند  تا  شد  می  بینی  پیش 
و  صبر  با  اما  نگیرد.  رونق  آن ها  کار  و 
پروژه  این  پیشرفت  موجب  همکاری 

شدند.

بیان  با  تهران  فرماندار  فرهادی،  عیسی 
پلاسکو،  ساختمان  کسبه   ۲۷9 این که 
وقتی بخش جنوبی ساختمان که بعد از 
فروریخت،  بود  اقتصاد  نماد  تهران  بازار 
هم  شمالی  بخش  ساختمان  خواستند 
این  چون  شود  تخریب  کلی  طور  به 
بود. دیده  جدی  آسیب های  هم  بخش 
اعلام  مستضعفان  بنیاد  داد:  ادامه  او 
تخریب  ساختمان  این  شرطی  به  کرد 
تصمیم  پلاسکو  امنای  هیات  می شود که 

بیفتد. اتفاق  این  بگیرند، 
این که  به  اشاره  با  تهران  فرماندار 
میلیارد   ۲۷ با  شمالی  بخش  ساختمان 
و کسبه  امنا  هیات  سوی  از  که  تومانی 
این  افزود:  شد،  بازسازی  شد  تأمین 
و  هماهنگی  همدلی،  نماد  بازسازی 

است. مردم  حضور 
امروز  از  نفر   8۳۷ داد:  ادامه  فرهادی 
 ۷ و  مستقیم  اشتغال  ساختمان  این  در 
خواهند  غیر مستقیم  اشتغال  نفر  هزار 

داشت.
اقبال  مراسم  این  از  دیگری  بخش  در   
مجلس  در  تهران  مردم  نماینده  شاکری، 
بازگشایی  با  گفت:  اسلامی،  شورای 
شاهد  پلاسکو  ساختمان  شمالی  بخش 

هستیم  ساختمان  این  به  حیات  بازگشت 
در  مهمی  مسئله  ایمنی  همچنان  اما 
براساس  است.  تهران  شهر  ساختمان های 
تهران  نشانی  آتش  توسط  بازدیدهایی که 
ساختمان   ۳000 حدود  است،  شده  انجام 
بنابراین  هستند  ایمن سازی  اولویت  در 
مدیر  عنوان  به  باید  تهران  شهرداری 
ایمن سازی  برای  عملیاتی  راهکار  شهر 
افزود:  او  باشد.  داشته  ساختمان ها  این 

موظف  را  ها  دستگاه  همه  باید  شهرداری 
این  سازی  ایمن  به  نسبت  تا  کند 
راستا  این  در  و  کنند  اقدام  ساختمان ها 
در جهت حمایت حکم  باید  دادستانی  نیز 
تاکید  شاکری  کند.  صادر  اجرا  و  ورود 
مالکانی  شده  پیش بینی  قانون  در  کرد: 
باید  استنکاف کند  ایمن سازی  این  از  که 
البته  کند  پرداخت  را  ایمن سازی  هزینه 
شدن  تعطیل  معنای  به  ایمن سازی  این 
در  ایمنی  استقرار  معنای  به  بلکه  نیست 
مسیر  در  قطعا  است.  ساختمان ها  آن 
به  نسبت  باید  نیز  بانک ها  ایمن سازی، 
پرداخت وام کم بهره اقدام کنند تا مالکان 

شوند. ایمن سازی  به  تشویق  و  راغب 

در روز آلوده اصفهان دستگاه های اندازه گیری خاموش شدند 

تعمیر ایستگاه های سنجش هوا معطل پول
مدیرکل دفتر پایش فراگیر سازمان حفاظت از محیط زیست: اعتبار ایستگاه ها برای سرویس و نگهداری است و نه تعمیرشان

در افتتاح پاساژ پلاسکو مطرح شد:
27میلیارد هزینه ایمن سازی پاساژ را کسبه پرداخت کردند

 اصفهان اما به گفته 
مسئولانش دارای 1۵ ایستگاه 

سنجش آلودگی هواست یعنی 
تعداد آن شاید از خبر قبلی 
که ۲1 مورد عنوان شد، کمتر 

است. از این تعداد 9 تای آن را 
شهرداری خریده و در مدار قرار 
داده و ۶ مورد دیگر متعلق به 

محیط زیست استان است

 اقبال شاکری، نماینده  تهران:  
حدود ۳000 ساختمان در 

اولویت ایمن سازی هستند 
بنابراین شهرداری تهران باید 

به عنوان مدیر شهر راهکار 
عملیاتی برای ایمن سازی این 

ساختمان ها داشته باشد

| پیام ما| »13 ایستگاه سنجش آلودگی هوای استان اصفهان از مدار خارج شدند.« خبر در یکی از آلوده ترین روزهای  اصفهان منتشر شد. 
روزی که شاخص  پی ام دو نیم روی عدد 160 ایستاده بود و شاخص آلودگی هوای اصفهان قرمزتر از روزهای قبل به چشم می آید. خبر با 
ناپدید شدن ایستگاه های سنجش آلودگی هوای اصفهان در سامانه پایش کیفی هوای کشور تایید شد، تاییدیه ای که البته مسئولان محیط 
زیست استان اصفهان آن را متعلق به امروز و دیروز نمی دانند: »خرابی ها مربوط به الان نیست، برخی از این ایستگاه ها قدیمی هستند.« 

کلانشهر 

رئیس اداره امور آزمایشگاه های 
اداره محیط زیست استان 

اصفهان درباره چرایی تعمیر 
نشدن ایستگاه های سنجش 

آلودگی هوای کاشان و خمینی 
شهر می گوید: »تعمیرات این 
ایستگاه ها هزینه های سنگین 
دارد و ما هم محدودیت های 
اعتباری داشتیم و نتوانستیم 

قطعات را تامین کنیم، اما این 
مساله اولین بار نیست که رخ 
داده است و قطعا آخرین بار 

هم نیست.« 
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آخرین خبرها از آتش گرفتن 
کانکس دزفول:

معلم دزفولی از 
بیمارستان مرخص شد

امام  سوختگی  سوانح  بیمارستان  رئیس 
از  یکی  گفت:  اصفهان  )ع(  کاظم  موسی 
آتش سوزی  حادثه  در  دزفولی که  معلمان 
از  بود  شده  سوختگی  دچار  کانکس 

شد. مرخص  بیمارستان 
به  اشاره  با  سعید کریمی  ایلنا،  به گزارش 
رضایی میرقائد«  »حسین  وضعیت  آخرین 
کانکس  آتش سوزی  در  که  دزفولی  معلم 
دچار  خوزستان  استان  دزفول  در  معلمان 
دچار  بیمار  گفت:  بود،  شده  آتش سوزی 
خوشبختانه  که  بود  سوختگی  درصد   9۵

نبود. عمقی  او  سوختگی 
روی  بر  جراحی  اعمال  این که  بیان  با  او 
این  کرد:  تاکید  نشد،  انجام  بیمار  این 
بود  شدید  خونریزی های  دارای  تنها  بیمار 
در  بستری  روز   10 طی  خوشبختانه  که 
اصفهان  موسی کاظم )ع(  امام  بیمارستان 

یافت. بهبود  نیز  خونریزی ها  این 
امام  سوختگی  سوانح  بیمارستان  رئیس 
موسی کاظم )ع( اصفهان با بیان این که این 
معلم دو روز گذشته از بیمارستان ترخیص 
بیمار  این  البته  داد:  ادامه  است،  شده 
همچنان در منزلی در اصفهان است و توسط 

است. درمان  تحت  پرستاری  کادر 
او با بیان این که هزینه های درمان این بیمار 
توسط آموزش و پرورش پرداخت شده است، 
معلم  این  حال  خوشبختانه  کرد:  اضافه 

است. مساعد 

75 عضو شورا تاکنون 
دستگیر شده اند

رئیس شورای عالی استان ها گفت: حدود ۷۵ 
نفر از 1۲۶ هزار اعضای شوراها دستگیر شده اند 
و نباید این تعداد اندک به همه شوراها تسری 
یابد.به گزارش مهر، علیرضا احمدی در اجلاس 
عمومی شورای عالی استان ها گفت: از ظرفیت 
خوبی  به  استان ها  شورای عالی  جایگاه  و 
استفاده نشده است.او ادامه داد: شورای عالی 
و  ببرد  مجلس  به  طرح  می تواند  استان ها 
مصوبات آن هم برای دستگاه ها لازم الاجراست 
اما دستگاه ها از این ظرفیت به خوب استفاده 
نکرده اند. احمدی گفت: در مورد جلوگیری از 
تخلفات در شورای عالی استان ها سامانه ثبت 
و جلوگیری از تخلفات راه اندازی شده و یکی 
از کارهای این سامانه ثبت شکایت از شوراها، 
شهرداری ها و دهیاری است و همچنین در 
این سامانه شکایت از دستگاه های دیگر هم 
ثبت و به دستگاه ها واصل می شود. رئیس 
به  اشاره  با  همچنین  استان ها  شورای عالی 
دستگیری اعضای شورا در کشور گفت: حدود 
۷۵ نفر از 1۲۶ هزار اعضای شوراها دستگیر 
همه  به  اندک  تعداد  این  نباید  اما  شده اند 

شوراها تسری یابد.

دیوان محاسبات زنجان به 
پرونده پسماند ورود کرد

مدیرکل دیوان محاسبات استان زنجان گفت: 
دیوان محاسبات بر هزینه کرد اعتبار فروش 
پسماند روی در استان نظارت می کند. مدیرکل 
به  اشاره  با  زنجان  استان  محاسبات  دیوان 
اینکه با تغییر قانون دیوان محاسبات، هر آن 
چیزی که مصداق بیت المال داشته باشد، در 
دیوان محاسبات قابل پیگیری است، گفت: 
بیت المال  مصادیق  از  یکی  زیست  محیط 
به  خاک  آلودگی  زنجان  استان  در  و  است 
وجود آمده از پسماند واحدهای فرآوری روی 
که پسماند خطرناکی برای محیط زیست و 
مردم است، مورد بررسی در دیوان محاسبات 
قرار گرفته، به طوری که گزارشی از آلودگی های 
به وجود آمده و فعالیت کارخانجات فرآوری 
انتقال  موضوع  آن  در  که  شد  تهیه  روی 
پسماند روی و آسیب شناسی حمل و نقل و 
دپو در محل جدید نیز مورد توجه قرار گرفت.
غلامرضا بازگشا گفت: در حال حاضر به اندازه 
چند معدن، پسماند روی در زنجان وجود دارد 
که فقط ریزش آن در محیط هنگام نقل و 
و  است  استان  برای  مهمی  دغدغه  انتقال، 
محلی که انتخاب شده با استفاده از مطالعات 
دانشگاهی بوده و به تایید اداره کل حفاظت 
نمی توان  ولی  رسیده  استان  زیست  محیط  
گفت که این تایید به معنای این است که 
وارد  و مردم منطقه  به محیط  هیچ آسیبی 
نمی شود، بلکه در حداقل ترین حالت ممکن 
استان  محاسبات  دیوان  است.مدیرکل 
است  سال  دومین  برای  تاکید کرد:  زنجان 
که در قانون بودجه، اعتباری از محل فروش 
دپو  از  ناشی  رفع مشکلات  برای  پسماندها 
تخصیص یافته که بخشی در حوزه بهداشت 
و درمان برای سلامتی مردم هزینه می شود 
و بخش دیگر برای توسعه گردشگری در نظر 
گرفته شده و دیوان محاسبات بر هزینه کرد 

این اعتبار نظارت دارد.
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تالاببینالمللیچغاخوریکیازمهمترینتالابهایکشوروزیستگاهپرندگانمهاجرمحسوبمیشود.

عکس:  پانته آ نیکزاد، مهر

مژگان  تهیه کنندگی  و  رنجبر  مهرشاد  به کارگردانی  »ناطق«  فیلم کوتاه 
رایگان و رضا فتح الهی پور به عنوان تنها نماینده ایران در ادامه حضورهای 
با   ، پالنسیا  و  تامپره  جشنواره  دو  مسابقه  بخش  در  خود  بین المللی 
دانمارک،  چک،  بلژیک، کانادا، کوبا،  استرالیا،  کشورهای  از  فیلم هایی 

می کند./هنرآنلاین رقابت   … و  آلمان  فرانسه،  فنلاند، 

سال گذشته در چنین روزی گزارش هایی با خطر بلایای طبیعی در ایران بالاست و 
واگذاری  اراضی، تیر خلاص بر ژئوپارک قشم کار شد که به ترتیب به آسیب پذیری 
ایران در برابر بلایای طبیعی حتی با رشد علم و نگرانی فعالان محیط زیستی قشم از 

واگذاری زمینی با مساحت 1۲00 هکتار به مالک خصوصی، اشاره داشت.

به  امروز  می شوند.  تقسیم بندی  8 کد  در  بازیافت  قابلیت  اساس  بر  پلاستیک ها 
معرفی چهارمین کد بازیافتی پلاستیک ها می پردازیم. پلاستیک علامت گذاری شده 
عموما  پلاستیک ها  این  است.  شده  ساخته  نرم  پلی اتیلن  از  اس پی آی   ۴ با کد 
و  نمی کند  محتویاتش  داخل  را  مواد شیمیایی  پلاستیک  این  نمی شود.  بازیافت 

است. غذایی  مواد  نگهدارنده های  برای  انتخاب خوبی  بنابراین 

دفتر موسیقی معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در هفته 
نخست بهمن مجوز ۳8 تک آهنگ و شش آلبوم را صادر کرده است.  
آلبوم هایی از زنده یاد ناصر چشم آذر ، ابراهیم کهندل پور و تک آهنگ هایی 

از سینا سرلک، پرواز همای و..... از جمله این آلبوم ها بودند./ایلنا

کتاب »پسر صیاد« که افسانه اسطوره ای مردم کرد است، توسط رضا 
موزونی نویسنده کرمانشاهی برای مخاطبان کودک و نوجوان به چاپ 
رسید. کتاب »پسر صیاد« که ۴0 صفحه دارد، در شمارگان ۵00 نسخه و 
ازسوی انتشارات »مدرسه« منتشر شده است. تصویرگری این مجموعه 

را میترا عبداللهی انجام داده است./ایبنا

دو  در  فجر  تئاتر  جشنواره  تئاتر  رادیو  بخش  به  راه یافته  نمایش های 
به صحنه  جوانمرد  عباس  استاد  تماشاخانه  در  را  خود  اجراهای  نوبت 
می برند. این نمایش ها که تا یکشنبه 19 بهمن در دو سانس 1۶ و 18 
اجرا می شود، شامل 10 نمایش رادیویی راه یافته به بخش مسابقه سی 

فجر  هستند./هنرآنلاین تئاتر  نهمین جشنواره  و 

گنجشک من ! پر بزن درزمستانم لانه کن

با جیک جیک مستانت خانه را پر ترانه کن

چون مرغکان بازیگوش از شاخی به شاخی بپر

از این بازویم پر بزن بر این بازویم خانه کن

با نفست خوشبختی را به آشیانم بوزان

با نسیمت بهار را به سوی من روانه کن

اول این برف سنگین را از سرم پک کن سپس

موهای آشفته ام را با انگشتانت شانه کن

حتی اگر نمی ترسی از تاریکی و تنهایی

تا بگریزی به آغوشم ترسیدن را بهانه کن

با عشقت پیوندی بزن روح جوانی را به من

هر گره از روح مرا بدل به یک جوانه کن

چنان شو که هم پیراهن هم تن از میان برخیزد

بیش از این ها بیش از این ها خود را با من یگانه کن

زنده کن در غزل هایم حال و هوای پیشین را

شوری در من برانگیزد و شعرم را عاشقانه کن

شاعر: حسین منزوی

| فیلم  | | موسیقی | | ادبیات | | تئاتر |

حذف غربالگری، حذف جامعه سالم

طرح حذف غربالگری جنینی که از سوی کبری خزعلی رئیس 
شورای فرهنگی اجتماعی زنان رسانه ای شد واکنش های زیادی را 
هم از سوی مسئولان مرتبط با حوزه بهداشت و سلامت هم فعالان 
و کارشناسان و مردم به دنبال داشت. اما غربالگری جنینی چیست 
و چرا اهمیت دارد؟  غربالگری جنینی یعنی انجام مجموعه ای از 
آرمایش های خون و سونوگرافی برای اطمینان از سلامت جنین و 
جلوگیری از تولد نوزادان با بیماری های عفونی و اختلالات ژنتیکی 
مثل سندروم داون. کسانی که طرح حذف آزمایشی با این اهمیت 
را داده اند، علت آن را جلوگیری از احتمال مرگ نوزادان سالم و 
افزایش جمعیت ایران عنوان می کنند برنامه ای که سال هاست با 
توجه به کند شدن آهنگ رشد جمعیت ایران و رو به پیری رفتنش 
از سوی مقامات و دولت مطرح شده است. این برنامه همچنین 
طرح غیرقانونی شدن وازکتومی و توبکتومی از سال 9۳ را به دنبال 
داشت. در پاسخ به این مسئله که غربالگری باعث مرگ نوزادان 
سالم می شود متخصصان این حوزه از جمله کیانوش جهانپور 
رئیس روابط عمومی وزارت بهداشت می گوید: سالانه ممکن است 
فقط حدود 10 جنین سالم بر اثر غربالگری از دنیا بروند. در مورد 
غربالگری در ایران قانون نوشته شده ای وجود ندارد. اما وحدت رویه 
در میان پزشکان وجود دارد که برای مادران باردار انجام غربالگری 
را تجویز و ادامه روند بارداری را منوط به نتیجه غربالگری می کنند. 
مسئله ای که در اینجا، باعث نگرانی است این است که حذف این 
طرح و جلوگیری از اجرای آن باعث آسیب به زنان و خانواده های 
ضعیف به لحاظ اقتصادی و با آگاهی پایین در کشور و نقاط دور 
افتاده شود. آن هم در حالی که بسیاری از بیمه ها هزینه بالای 
غربالگری که بدون بیمه حدوداً یک میلیون تومان را شامل می شود 
و پوشش نمی دهند.  با توجه به این موارد به نظر می رسد این طرح 
باعث آسیب بیشتر به زنان و طبقات پایین جامعه می شود. »طبق 
اعلامیه ها و قوانین ملی و بین المللی، برخورداری از یک زندگی 
سالم و مولد و با کیفیت توام با طول عمر قابل قبول و عاری از 
بیماری و ناتوانی حقی است همگانی که در مکتب اسلام و اعلامیه 
جهانی حقوق بشر ماده ۲۵ و قانون اساسی جمهوری اسلامی اصول 
۴۳،۲9،۳ مورد تاکید قرار گرفته است همچنین مسئولیت تامین 
زندگی سالم به عهده دولت ها است.  با توجه به این اصل دولت 
که مسئولیت تامین زندگی سالم ملت را به عهده دارد. چرا به 
جای حذف طرح غربالگری، تسهیلاتی مثل انجام رایگان آن و 
حمایت از تحت پوشش بیمه ای قرار گرفتنش را مطرح نمی کنند؟  
بی توجهی به غربالگری جنینی در واقع می توان در درجه اول، 
بی توجهی به سلامت زنان جامعه که نیمی از سرمایه و نیروی 
انسانی کشور را تشکیل می دهند دانست. این طرح بیش از همه 
به ضرر زنان جامعه است. تولد کودک معلول در ابتدا باعث فشار 
روحی و جسمی به مادر می شود. چرا که بیش از همه مسئولیت 
مراقبت و نگهداری بر عهده اوست. رهبری در این مورد گفته است:» 
زنان مهم ترین مسئولیتی که به عهده دارند نقش مادری است 
که بقای نوع بشر و رشد و بالندگی استعدادهای درونی انسان و 
KHAMENEi.(».حفظ سلامت روحی جامعه به این وابسته است

IR 1۳8۶/۴/1۳( زنی که عهده دار نگهداری از کودک معلول است 
و در جامعه ما برای این وظیفه حمایت چندانی نمی گیرد و در 
نتیجه  مشکلات و مسائل روحی و جسمی گریبانگیرش می شود، 
آیا می تواند مهم ترین نقش و مسئولیت خود را به طور کامل انجام 
دهد؟ گذشته از این به نظر می رسد حذف این طرح نه تنها به بهبود 
رشد جمعیت سالم کمک نمی کند. بلکه با توجه به غیرقانونی بودن 
سقط جنین در ایران به افزایش سقط های غیرقانونی هم دامن 
می زند. که این مسئله سلامت زنان جامعه را بیش از پیش به 
خطر می اندازد. به همین دلیل می توان این طرح را تا حدودی بی 
توجهی به حقوق زنان دانست.  با توجه به این موارد می توان گفت 
یکی از مسائلی که پرداختن به امور زنان را تحت الشعاع خود قرار 
داده تغییر و تحولات سیاسی در قالب دولت هااست. جابجایی 
قدرت امری طبیعی است. اما نکته حائز اهمیت این است که به 
دلیل عدم تعریف دقیق موضوعات، از جمله امور زنان، برنامه ریزی 
و سیاستگذاری در امور زنان، دستخوش تغییرات گاه 180 درجه ای 
می شود. به همین دلیل است که اغلب بر اساس علایق شخصی 
یا حزبی تغییراتی در این حوزه صورت می پذیرد. این مشکل زمانی 
حاد می شود که بدون نظر کارشناسی و بررسی علمی و همه جانبه 
شرایط موجود جامعه زنان، تصمیماتی در این رابطه گرفته می شود. 
با توجه به مواردی که گفته شد حذف غربالگری در واقع حذف 
جامعه سالم و نادیده گرفتن زنان است که نقش آن ها را در داشتن 

خانواده و جامعه ای شاد و پویا نمی توان انکار کرد.

| سارا شرفی پور |

اداره کل راه و شهرسازی جنوب استان کرمان در نظر دارد مناقصه عمومی پروژه ای به شرح ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  و  مناقصه گران  پیشنهاد  ارائه  تا  اسناد  دریافت  از  مناقصه  برگزاری  مراحل  نماید. کلیه  برگزار  دولت 

سامانه تداکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.  عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان کرمان

تهیه مصالح و اجرای پروژه های واحدهای مسکونی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان کرمان بهمن ماه 1۳۹۹ 

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان کرمان در نظر دارد تهیه مصالح و اجرای پروژه واحدهای مسکونی به شرح مندرج در جدول ذیل را از طریق 
برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای روش اول بر اساس مشخصات فنی منضم به اسناد مناقصه و در بستر سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( به اشخاص حقوقی دارای گواهینامه صلاحیت پیمانکاری در رشته ساختمان و ابنیه پایه 5 به بالا واگذار نماید.

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای )نوبت اول(

مناقصه: فراخوان 
1-نوع فراخوان عمومی یک مرحله ای )روش اول(

نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار:   -2
ابوذر  انتهای خیابان خواجو، نبش   ، انقلاب اسلامی استان کرمان واقع در کرمان  بنیاد مسکن 

3-موضوع مناقصه: اجرای واحدهای مسکونی به شرح جدول فوق بر اساس نقشه ها و مشخصات فنی منضم به اسناد مناقصه . 
1399/11/19 تا ساعت 14روز  شنبه 1399/11/25 10 صبح روز یکشنبه  4-مهلت دریافت اسناد از ساعت 

 www.setadiran.ir به آدرس  الکترونیکی دولت  : سامانه تدارکات  5-محل دریافت اسناد 
1399/12/5 14 روز سه شنبه  تا ساعت  ارائه پیشنهادات توسط مناقصه گران:  6-آخرین مهلت زمانی 

انقلاب  بنیاد مسکن  امور قرارادهای  1399/12/6 در محل دفتر  10 صبح روز چهارشنبه  پاکات: ساعت  بازگشایی  7-تاریخ و محل 
با ارائه معرفی نامه کتبی در جلسه بازگشایی پاکات  اسلامی استان کرمان به آدرس فوق . )حضور یک نفر نماینده مناقصه گران 

است.( بلامانع 
8-شرایط مناقصه گران کلیه شرکتهای )اشخاص حقوقی( دارای گواهینامه صلاحیت پیمانکاری پایه 5 و بالاتر در رشته ساختمان 

اند.  الکترونیکی دریافت کرده  ابنیه از سازمان مدیریت و برنامه ریزی که در سامانه ستاد ثبت نام نموده و امضای  و 
به حساب  ستاد  سامانه  در  شده  تعیین  درگاه  طریق  از  ریال(   میلیون  )یک   1.000.000 مبلغ  پرداخت  با  مناقصه  اسناد  9-خرید 

باشد. امکان پذیر می  برای مناقصه گران  انقلاب اسلامی استان کرمان  بنیاد مسکن  بنام   0105841897001
تماس  شهری  مسکن  ارزیابی  و  نظارت  امور  دفتر   32524896 تلفن  شماره  با  توانید  می  بیشتر  اطلاعات  جهت کسب  10-ضمنا 

نمائید.  حاصل 
در  شرکت  جهت  پیمانکاران  نهایی  ظرفیت  خصوص  در  کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  سوی  از  صادره  های  بخشنامه  11-رعایت 

. الزامی است  پیمانکاران  از سوی  مناقصه 

شهراستانردیف
 مشخصات پروژه های احداث

واحدهای مسکونی
محل اجرای پروژه ها

برآورد اولیه بر اساس فهرست بهای 

پایه ابنیه سال 1۳۹۹ )ریال(

مبلغ تضمین 

شرکت در مناقصه )ریال(

مدت اجرای

شماره مناقصهپروژه

سیرجانکرمان1

 15 واحد مسکونی آپارتمانی

 فاز اول در قالب 1 بلوک 6

 طبقه با سازه بتنی تا مرحله

 اجرای اسکلت و دیوارچینی

به متراژ۲076 مترمربع

8۹۹/11 ماه۲6.107.0۲4.8501.۳10.000.000سیرجان شهر نجف شهر


